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ROK 2004 

První schůzka výboru 

12. ledna 2004 se v klubovně ve Spolkovém domě schází členové 
výboru základní organizace k prvnímu jednání v tomto roce.  

Přítomni jsou přátelé: Evžen Báchor, Ing. Josef Křepela, Ing. Jiří 
Marhan, Ing. Martin Hromádko, Ing. Josef Vlach, Ing. Bohumír Pitthard, 

Oldřich Kimler, Zdeněk Matoušek, Josef Havrda.  

V 17. 05 hodin zahájil výborovou schůzi místopředseda přítel Josef 

Křepela sdělením, že se naše 96. Výroční členská schůze, namísto 
v původně objednaném hudebním sále na Magistrátu, bude konat ve 

velkém sále druhé divadelní scény v ul. Hronovické, tedy tam, kde se 
konaly naše poslední dva ročníky Dnů medu.  Dále členy výboru seznámil 

s novým řádem, který od 15. 12. 2003 platí pro celý Spolkový dům. 
V něm se hovoří o povinnosti opustit jeho prostory do 20. 45 hod. a ty pak 

budou od 21. hodiny zabezpečeny elektronickým zařízením napojeným na 
policii. Kdo vyvolá výjezd policie, bude ho muset zaplatit. V sobotu bude 

umožněn přístup v době od 9. 00 do 12. 00 hodin (vstoupit však bude 
možno, pokud na EZS bude svítit zelené světlo).  

 Dále se výbor zabýval přípravou 96. VČS.  

 Přítel Pitthard se dobrovolně ujal úkolu nakoupit cca 40 věcných 
cen ve včelařské prodejně v Hradci Králové a to v ceně kolem 1. 000,-Kč. 

Losy v počtu 600 kusů vyrobil př. Křepela.  

 Od 17. 15 hod. pak schůzi řídil předseda přítel Báchor. Ten sdělil, 

že máme sál pro konání VČS v Hronovické zajištěný od 9. 00 do 13. 00 
hod. a že za pronájem zaplatíme 1. 000,-Kč. Pozveme i včelařskou 

prodejnu z Hradce Králové. Do tomboly dodá navíc přítel Báchor několik 
brožur Včelí produkty a Právo ve včelařství . Dále přečetl děkovný dopis 

od náměstka primátora Jiřího Razskazova, kterým tento jemu i všem kdož 
se podíleli na Dnech medu vyslovil poděkování a víru, že spolupráce 

s Magistrátem v roce 2004 bude stejné dobrá, jako byla v roce 2003.  

 Do návrhové komise budou VČS navrženi přátelé: Ing. Bohumír 
Pitthard, Zdeněk Skalický, a do mandátové přátelé Ing. Josef Vlach a 

Oldřich Kimler, který zajistí presenci přítomných. Výroční zprávu jakož i 
kontrolu usnesení z 95. VČS a plán činnosti na rok 2004 přednese přítel 

předseda Báchor. Další zprávy přednesou jednotliví funkcionáři za své 
úseky. VČS bude řídit místopředseda přítel Ing. Josef Křepela.  

 Tombolu a prodej losů zorganizuje přítel Ing. Martin. Hromádko. 
Přítel Vlach zjistí, zda bude v provozu občerstvení v Hronovické ul.  
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 Na doporučení pracovníků z ústředí a po projednání s naší 
Veterinární správou zřejmě letos vynecháme letní léčení Gabonem (to se 
má vždy po třech letech jednou přerušit proto, aby nevznikla rezistence 

VD na účinnou látku). V létě použijeme Formidolové desky. Zbývá ještě 
dořešit problém rozdílu v ceně.  

Vzorky měli poprvé na vyšetření do Dolu   

Vzorky měli letos poprvé odešleme do VÚ Včelařského do Dolu. 
Tím, že jsme je doposud dávali k vyšetření do zdejšího Veterinárního 

zařízení, nedostávali jsme se do statistiky, kterou potřebuje ústředí pro 
vyhodnocování nákazové situace v celém státě. Vzorky měli by neměly 

být v neprodyšných obálkách, nejlépe je jejich export v kelímcích od 
jogurtů převázaných prodyšným materiálem. Kvalitě vzorků budeme 

muset věnovat velkou pozornost.  

Náhrada za obnovená včelstva  

Pokladník přítel Ing. Jiří Marhan měl pak připomínku k náhradám 
za obnovená včelstva. Řekl, že první informace byla v tom směru, že se to 

týká včelařů, kterým uhynula včelstva v důsledku melicitozní snůšky. 
Dnes to vypadá tak, že se to mělo týkat všech úhynů, které byly nahlášeny 

po zimě 2003/2004. To byl zřejmě důvod, že z naší ZO zažádali pouze 4 
včelaři o tuto náhradu. Podle jeho názoru se to týkalo více postižených.  

 Přítel Marhan dále uvedl, že včelstva po zemřelém příteli 
Jaroslavu Svobodovi ze Starých Čívic převzal jeho zeť.  

 Přítel Báchor pak sdělil, že diskuse na internetu, v níž se 
konfrontovaly různé názory, vyústila ve vydání dalšího časopisu 

Včelařství. Dále řekl, že doufá, že do VČS budou hotovy odznaky. Prapor 
dal posoudit heraldikovi a ten se o jeho podobě vyslovil kladně. Vyroben 

však bude později.  

 Potom předal příteli Vlachovi pravidla pro udělování uznání 
Českým svazem včelařů. Přítel Vlach zjistí v kartotéce, jak byl oceněn 

přítel Oldřich Vondrouš a pokusí se připravit další návrhy. Padl též návrh 
na ocenění práce přítele Ing. Stanislava Poskočila, který vykonává funkci 

nákazového referenta a to dobře po více jak 15 let.  

 Přítel Báchor také podal informaci, že v Medlešicích prodávají 

levné řezivo v dobré kvalitě. Přítel Ing. Martin Hromádko se pokusil 
umístit naši stránku na Internet, ale zatím se mu to nepodařilo.  

 V 18. 40 hod. byla schůze výboru ukončena. Takto jsme začali 
nový rok 2004 v naší spolkové činnosti.  
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96. VÝROČNÍ ČLENSKÁ SCHŮZE 

se konala 17. 1. 2004 v sále Druhé divadelní scény v Hronovické ulici.  

V 9. 30 hodin ji zahájil VČS přítel Ing. Josef Křepela. Přivítal 
přítomné a hosty, kterými byli: MVDr. Plášil z Veterinární správy, přítel 

Bedřich Centner – předseda ZO Holice a přítel Miroslav Piskač – 
předseda ZO Přelouč. Přivítal také prodejnu včelařských potřeb z Hradce 

Králové. Po organizačních informacích týkajících se odevzdávání vzorků 
měli, tomboly s 98 cenami a nabídkou přítele Václava Bureše, který má 

k dispozici nádoby na med, přednesl návrh programu VČS. K návrhu 
nebylo připomínek a byl přijat všemi členy.  

Potom krátce pohovořil MVDr. Plášil. Ten sdělil, že došlo 
k novému uspořádání Veterinární služby, ta je povýšena na krajskou 

úroveň. Zdůraznil, že je potřeba před každým přesunem včel se dotázat na 
nákazovou situaci v místě, kam by se měly včely přesunout. Své 

vystoupení ukončil přáním zdraví a úspěchů všem přítomným.  

Projev předsedy 

Předseda ZO přítel Evžen Báchor pozdravil hosty i všechny 
přítomné a přednesl „Výroční zprávu ZO ČSV za uplynulý rok 2003“.  

V projevu podal výčet našich aktivit za období od minulé VČS . 
Řekl, že uplynulý rok 2003 můžeme z hlediska včelařského hodnotit jako 

rok s velmi příznivými klimatickými podmínkami. Pozvolný nástup jara 
přispěl k dobrému rozvoji včelstev, což se příznivě projevilo především 

ve výnosu medu. V naši spolkové činnosti jsme pokračovali v 
pravidelných schůzkách. Na nich se uskutečnily tři odborné přednášky. 

Obnovili jsme naši vývěsní skříňku, v níž poskytujeme informace nejen 
našim členům, ale i široké veřejnosti. V březnu 2003 jsme zareagovali na 

výzvu Včelařského vzdělávacího centra v Nasavrkách, abychom přispěli 
do arboreta, které tam v té době zakládali. Máme tam jako Základní 

organizace ČSV Pardubice zasazenou černou borovici. Jako velmi 
zdařilou akci ohodnotil zájezd do Kuřimi k příteli Nováčkovi, kde jsme 
měli možnost poznat, jak se včelaří ve velkém a hlavně, jak se ve velkém 

chovají matky. Ty jsme si tam také měli možnost zakoupit. Návštěvou 
brněnského Špilberku jsme zájezd na Moravu ukončili.  

Hlavním naším počinem bylo uspořádání Dnů medu v říjnu 
minulého roku. Účast slovinského velvyslance, primátora města na 

zahájení Dnů medu, účast slovinského včelaře po oba dny i zájem 
televize, rozhlasu a novin jenom podtrhuje to, že jsme se v propagaci naší 

ZO i celého včelařství dali správnou cestou. Přijali jsme hozenou rukavici 
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primátorem města Pardubic Ing. Jiřím Stříteským, který na závěr svého 
projevu uvedl, že doufá, že se v příštím roce pochlubíme vlastním 
praporem. Návrh praporu, navíc též návrh odznaku jsou hotovy. Přitažlivá 

byla i soutěž o nejlepší med, kde se sešlo přes 80 vzorků medů. Poprvé 
jsme jako další kritérium hodnocení jednotlivých vzorků zařadili i měření 

obsahu vody v medu. Na své si přišli malí i velcí návštěvníci Dnů medu. 
Ti mohli shlédnout ukázky rozmanitého žánru. Od zdobení medových 

perníčků až po živé kozičky z kozí farmy. Již samozřejmostí byla 
možnost zákazníků zakoupit si medovinu, včelařské potřeby, kozí sýr, 

vkusně vázané květiny a celé řady dalších věcí . Dobrou zprávou bylo i to, 
že Magistrát ohodnotil naše Dny medu velice kladně, požádal nás, 

abychom v této již tradici pokračovali a přislíbil nám opět finanční 
pomoc.  

Pro přítele Evžena Báchora, jak sám uvedl, byly Dny medu 
příležitostí, aby si osvěžil svoji dřívější profesi novináře, aby napsal 

několik článků do Pardubických novin a do našeho časopisu Včelařství . 
Navíc přidal několik relací v Českém rozhlase, kde pohovořil o včelařství 
a o jeho tradici.  

Dále podal informaci, že se zřejmě změní v letošním roce způsob 
letního ošetření včelstev a to tak, že se namísto Gabonů použijí 2x 

formidolové desky. Nyní musíme jen počkat na závazné rozhodnutí 
Veterinární správy.  

Předseda potom nastínil plán činnosti na rok 2004. V něm tradiční 
členské schůze s přednáškami, zájezd a hlavně pořádání Dnů medu 

v rámci městského festivalu a na závěr popřál všem členům naší ZO i 
všem přítomným hodně zdraví a štěstí, hodně pohody, lásky a 

porozumění, trpělivosti a též velmi úspěšný a plodný nastávající včelařský 
rok.  

Přítel Křepela potom přečetl návrh výboru na komise a to 
mandátovou. Komise byly bez připomínek hlasováním schváleny.  

Naše finance 

Přítel Ing. Jiří Marhan přečetl „Zprávu o hospodaření ZO ČSV 

Pardubice za období 1. 1. 2003 do 31. 12. 2003 a návrh „Rozpočtu ZO 
ČSV Pardubice na rok 2004. “ 

Zpráva o hospodaření 

ZO ČSV Pardubice za období od 1. 1. 2003 do 31. 12. 2003 
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Příjem 

1. Státní dotace 312. 900, 00 Kč 
2. Členské příspěvky a 150,-Kč 23. 700, 00 Kč 

3. Členské příspěvky nových členů 1. 549, 00 Kč 
4. příspěvky za včelstva a 16,-Kč 33. 232, 00 Kč 

5. Příspěvky za včelstva a 5,-Kč 10. 430, 00 Kč 
6. Poplatky za léčiva 15. 700, 00 Kč 

7. Příjem za prodej medoviny 18. 030, 00 Kč 
8. Poplatky účastníků zájezdu do Kuřimi 7. 750, 00 Kč 

9. Faktura za realizaci Dnů medu 25. 000, 00 Kč 
10. Příspěvek OV na činnost ZO 2. 000, 00 Kč 

11. Výtěžek z tomboly a prodej daru 2. 436, 00 Kč 
12. Úroky z vkladu u ČSOB 493, 10 Kč 

13. Přebytek úhrady za vyšetření měli 280, 00 Kč 
14. Státní podpora na obnovu včelstev 66. 300, 00 Kč 

 Příjem celkem 519. 800, 10 Kč 

 

Vydání: 

1. Výplata státní dotace      312. 900, 00 
Kč 

2. Odvod z členských příspěvků 51. 947, 00 Kč 
3. Odvod z členských příspěvků nových členů 1. 540, 00 Kč 

4. Faktura a penále za léčiva 16. 884, 00 Kč 
5. Náklady na nákup medoviny 17. 893, 20 Kč 

6. Vydání za zájezd do Kuřimi 9. 590, 00 Kč 
7. Výdaje na Dny medu 8. 063, 40 Kč 

8. Funkční odměny  11. 200, 00 Kč 
9. Nájmy místností  1. 700, 00 Kč 

10. Cestovní příkazy, přednášky  2. 208, 10 Kč 
11. Ceny do tomboly   902, 00 Kč 
12. Daň Finančnímu úřadu 2. 130, 00 Kč 

13. Poplatky bance za vedení účtu  712, 40 Kč 
14. Faktura za strom v SOU Nasavrky 950, 00 Kč 

15. Poštovné, rozmnožování  718, 00 Kč 
16. Kancelářské potřeby, ověřování podpisů, náhradní klíče 116, 00 Kč 

 

Vydání celkem 449. 454, 10 Kč 

 

Účetní výsledek hospodaření za rok 2003: 
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Příjem celkem        519. 800, 10 
Kč 

Vydání celkem    449. 454, 10 

Kč 

Výsledek    +70. 346, 00 

Kč 

 

Stav finančních prostředků 

 1. 1. 2003 31. 12. 2003 

Spořící účet u ČSOB 3. 200, 00 ----- 
Postkonto u ČSOB 67. 116, 17 143. 056, 27 

Hotovost v pokladně 4. 247, 60 1. 853, 50 

Celkem 74. 563, 77  144. 909, 77 

 
Sestavil Ing. Jiří Marhan dne 8. ledna 2004 

 
Podepsáni: 

Evžen Báchor   Josef Vlach   Jiří Marhan 

Předseda ZO   jednatel ZO   pokladník ZO 

 Revizoři účtů: Oldřich Kimler, Zdeněk Matoušek 

 

Rozpočet 

ZO ČSV Pardubice na rok 2004 

 

Předpokládané příjmy: 

1. Příspěvky za včelstva pro ZO a 5,-Kč 10. 400, 00 Kč 

2. 15% z příspěvků za včelstva pro ÚV 5. 000, 00 Kč 
Příspěvek OV na činnost ZO 2. 000, 00 Kč 

Poplatky účastníků zájezdu 7. 000, 00 Kč 
Faktura za realizaci Dnů medu 25. 000, 00 Kč 

Příjmy celkem 49. 400, 00 Kč 

 

Předpokládané výdaje: 

1. Cestovné 1. 500, 00 Kč 
2. Odměny za přednášky 2. 100, 00 Kč 

3. Náklady na zájezd  10. 000, 00 Kč 
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4. Náklady na dny medu 20. 000, 00 Kč 
5. Nájmy 1. 500, 00 Kč 
6. Funkční odměny 10. 300, 00 Kč 

7. Daně Finančnímu úřadu 2. 000, 00 Kč 
8. Poštovné, xerox, kancelářské potřeby 2. 000, 00 Kč 

Výdaje celkem 49. 400, 00 Kč 
 

Na základě zkušeností z předchozích let a předpokládaného vývoje 
aktivit ZO, byl rozpočet sestaven jako vyrovnaný.  

Sestavil Ing. Jiří Marhan dne 15. ledna 2004.  

 

Evžen Báchor   Josef Vlach   Jiří Marhan 
Předseda ZO   jednatel ZO   pokladník ZO 

 

Jednatel přítel Vlach přednesl svoji zprávu. V ní seznámil 

přítomné, že o podporu za obnovení počtu včelstev požádalo z naší ZO 7 
včelařů a podpora ve výši 1. 300,-Kč na včelstvo byla vyplacena na 51 
obnovených včelstev. Nakonec poděkoval všem, kteří byli nápomocni, 

zejména ve Dnech medu. Připomněl, že členská schůze 19. února se 
uskuteční ve videosálu Krajské knihovny na Perštýnském náměstí a že se 

13. března 2004 bude konat v Nasavrkách III. seminář na téma: Moderní 
metody včelaření.  

Stav členské základny 

 Základní organizace Pardubice měla na počátku roku 2003 161 
členů a na jejím území byli dva nečlenové. Všichni se starali o 2042 

včelstev. Závěr roku 2003 a na začátku roku 2004 má organizace 162 
členů a jednoho nečlena. Ti hospodaří se 2074 včelstvy včetně 3 

nečlenských. Z toho je 330 včelstev registrováno mimo území ZO.  

Vyhodnocením záznamů z minulých let se dá konstatovat, že od 
roku 2000 je počet včelařů stabilizovaný a počet včelstev o 100 poklesl.  

Věkové složení členské základny a porovnání s rokem 1994: 
    1994     2003    porovnání 

do 20 let 1  0, 5% 1 0, 6% - 
21-30 let 5 2, 7% 7 4, 4% +1, 7% 

31-40 let 21 11, 4% 6 3, 8% -7, 6% 
41-50 let 33 18, 0% 23 14, 5% -3, 5% 

51-60 let 38 20, 6% 33 20, 9% +0, 3% 
61-70 let 52 28, 3% 38 24, 0% -4, 3% 

71-80 let 26 14, 1% 39 24, 7% +10, 6% 
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nad 80 let 8 4, 3% 11 7, 0% +2, 7% 
 184   158  
Průměr 57 let  61 let 

Rozdělení včelařů podle počtu včelstev: 
Včelstev 1994 2003 Porovnání 
 včelařů včelstev včelařů včelstev včelařů včelstev 

1 až 5 72 241 64 212 -8 -29 

6 až 10 57 398 43 324 -14 -74 

11 až 15 25 330 18 232 -7 -98 

16 až 30 26 591 18 383 -8 -208 

31 až 100 8 355 14 700 +6 +345 

101 až 150 5 643 2 223 -3 -420 

Více než 150 - - - - - - 

Celkem 193 2 558 159 2 074 -34 -484 

 

  

Největší včelaři: Vlastimil Benadik z Hrádku  118 včelstev 
 František Jiroutek z Kolodějí    105 včelstev 
 Oldřich Vondrouš ze Stéblové    94 včelstev 

Přítel Vlach seznámil přítomné, že o podporu za obnovení počtu 
včelstev požádalo z naší základní organizace 7 včelařů a podpora ve výši 

1. 300,-Kč na včelstvo byla vyplacena na 51 obnovených včelstev. 
Nakonec poděkoval všem, kteří byli nápomocni, zejména ve Dnech medu. 

Připomněl, že členská schůze 19. února se uskuteční ve videosálu Krajské 
knihovny na Perštýnském náměstí a že se 13. března 2004 bude konat 

v Nasavrkách III. seminář na téma: Moderní metody včelaření.  

V další části svého vystoupení kvitoval zvýšenou aktivitu ve 

vzdělávací činnosti. Zmínil přítele Evžena Báchora a přítele Květoslava 
Čápa, kteří studují na učitele včelařství v Nasavrkách, což je spojeno se 

získáním výučního listu. Přítel MUDr. Radek Hubač toto studio ukončil 
v loňském roce. Přítel Čáp navíc absolvoval kurs seřízení a aplikace 
aerosolového přístroje. Aktivity tohoto druhu jsou podle něho velmi 

přínosné a vedou ke zkvalitnění odbornosti členské základny. Měly by být 
také příkladem zejména mladším členům naší organizace.  

Nakonec přečetl jména členů, kteří se v nastávajícím roce 2004 
dožívají jubilejního věku. V lednu jsou to: Josef Vondrouš ze Sezemic 

(nar. 31. 1. 1929, Miroslav Zlesák z Horního Jelení (21. 1. 1929), Macas 
Miroslav z Veské (13. 3. 1924), Jaroslav Novák z Pardubic (19. 3. 1919), 

Zdeněk Březina z Pohřebačky (27. 6. 1939), Jiří Hruša ze Starých Čívic 
(26. 78. 1934), Jiroutek František z Kolodějí (23. 7. 1924), Ing. Oldřich 

Dumek z Pardubic (30. 8. 1939), Josef Hackenberg z Bohdanče (9. 8. 
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1934), Václav Vorlíček z Ohrazenic (15. 9. 1924), Josef Moravec ze 
Žižína (20. 9. 1919), Josef Vlasák ze Sezemic (2. 12. 1934). O zařazení 
těchto jubilantů do příslušné rubriky časopisu Včelařství požádal jeho 

redakci dopisem z 12. 11. 2003.  

 

Zpráva hospodáře 

Přítel Křepela přečetl zprávu hospodáře pro 96. VČS ZO ČSV Pardubice: 

 

ZPRÁVA HOSPODÁŘE 

pro 96. Výroční členskou schůzi ZO ČSV Pardubice: 

 

 V průběhu roku 2003 nedošlo k pohybu inventáře ZO ani 
včelařského kroužku a jeho stav zůstává tedy beze změny: 

 

 Základní organizace Českého svazu včelařů Pardubice má ku dni 
31. 12. 2003 ve vlastnictví následující předměty: 

 

 množství    předmět   držitel 

1 ks    psací stroj ZETA  uložený v klubovně  
1 ks    aerosolový přístroj  př. Adolf Bartoň 

1 ks   aerosolový přístroj  př. Ing. Josef Vlach 
1 ks   taška jednatele  př. Ing. Josef Vlach 

 

 

INVENTÁŘ VČELAŘSKÉHO KROUŽKU u př. Václava 
Bureše: 

 
2 ks   úl Moravský univerzál 
1 ks   opalovací lampa 

2 ks   klobouk se závojem 
5 ks   mateří mřížka 

10 ks    klícka na matky 
1 ks   rozpěrák 

1 ks    vařič na propan-butan 
2 ks   bomba na propan-butan 2 kg 

1 ks    včelařský kuřák 
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V Pardubicích 2. ledna 2004   

 

 Evžen Báchor  Ing. Josef Vlach   Josef Havrda 
-----------------------  --------------------------  ---------------------- 

 předseda ZO    jednatel ZO    hospodář 
 

Ke zprávě přítel Křepela dodal, že bude nutno provést kontrolu 
inventáře včelařského kroužku a vzhledem ke stáří věcí některé z nich 

vyřadit.  

Nákazová situace v roce 2003  

Přítel Poskočil přednesl zprávu nákazového referenta. V ní uvedl, že 

metodika léčení varoázy je po mnoho let stále tatáž. Uvítal by změnu. Pokud 
však máme upustit od Gabonů a přejít na formidol, to musíme ověřit na 

Veterinární správě. V roce 2002 jsme ošetřovali 1758 včelstev. Výsledek 
vyšetření měli v roce 2003 byl následující: ze 147 vzorků bylo 59 
pozitivních. Více než tři roztoče na včelstvo mělo 7 včelařů, což byl stejný 

počet jako v roce předchozím. Přečetl jména těch, kterých se to týká a kteří 
museli na jaře včely přeléčit. Dále uvedl, že letos posíláme vzorky poprvé na 

vyšetření do Výzkumného ústavu včelařského do Dolu. Asi budeme 
peskováni za vzorky, protože je odevzdáváme jinak, než to chtějí pracovníci 

VÚ. Též formuláře mají jiné, sám vše musel do nich přepsat. Za vyšetření 
vybíráme poplatek 20,-Kč/vzorek. Z toho je 17,-Kč za vyšetření a 3,-Kč na 

poštovné a další výdaje). Dnes většina členů vzorek odevzdala, poslední 
možnost je ve středu 28. ledna v klubovně. Řekl: Vzorky budu odesílat 

nadvakrát. Ty, které nám k dnešnímu dni pošlu ihned, aby byly výsledky co 
nejdříve.  

  

 Přítel Kimler přednesl zprávu revizní komise. Konstatoval v ní, že 
při poslední revizi, kterou provedl s přítelem Matouškem u pokladníka přítele 

Marhana, podrobně překontrolovali příjmové a výdajové doklady a zjistili, že 
je vše vedeno se vší pečlivostí, a systém je přehledně uspořádán. Revizní 

komise proto doporučila Výroční členské schůzi schválit zprávu a rozpočet 
tak, jak tyto přítel Jiří Marhan předložil.  

 V diskusi se dotázal přítel Hubač, jaký bude cíl letošního zájezdu 
a připomněl, že by rozhodnutí o léčbě formidolem mělo být dříve než 

v březnu. Podle jeho informací je vznik rezistence na Gabon 92 málo 
pravděpodobný a podle mínění veterináře MVDr. Štrause by bylo možno 

formidol namísto Gabonů použít a to ze předpokladu jeho důsledné aplikace, 
jinak by se mohla situace v intenzitě napadení roztočem VD silně zhoršit.  
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Přítel Bedřich Centner   

Přítel Bedřich Centner oslovil přítomné v úvodním pozdravu slovem 

„Přátelé“ s tím, že kdo je včelař, tak je pro něj přítel bez ohledu na to, zda je 
to muž či žena. Zdůraznil nutnost potírat varoázu důsledně, neboť tato je 

nositelem dalších nebezpečných nákaz, zejména moru včelího plodu. Mor se 
vyskytl v jejich blízkém sousedství a bylo zjištěno, že ve dvou případech ze 

tří se vyskytl na včelínech značně zanedbaných, dodal, abychom si na taková 
stanoviště dávali pozor. Podle mínění slovenského výzkumníka přítele 

Mačičky je mor všude kolem nás a rozvine se tam, kde mu vzniknou 
příhodné podmínky. Dále řekl, že med, který se zde prodává a není z naší 

provenience, je velmi podezřelé kvality, jak se o tom osobně přesvědčil. 
Doporučil situaci vysvětlovat spoluobčanům s  tím, aby si kupovali med 

přímo od včelařů. Přiznal, že náš výbor pracuje aktivněji a pozval nás na 
jejich VČS, která se bude konat 6. 2. 200 od 18. hod. v Kulturním domě v 

Holicích. .  

Přítel Miroslav Piskač  

Potom si vzal slovo přítel Miroslav Piskač ze ZO Přelouč . Řekl, že ZO 
Přelouč má 145 členů, kteří chovají 1450 včelstev, což je podstatně méně než 

u nás, mají obdobné problémy s dotacemi- peníze musí též rozvážet. Problém 
mají také s tím, že nemají místnost, kam by se vešlo 60 lidí. K problému 

výskytu moru u našeho člena v jejich obvodu řekl, abychom nehledali vinu u 
nich, náš člen podle něho nesplnil povinnosti, aby mohl dostat náhradu ze 

Svépomocného fondu ČSV, když se po dva roky nepřihlásil k registraci. 
Řekl, že oni nenapsali, aby mu nebyly peníze vyplaceny. Potom vysvětlil to, 

jak došlo k likvidaci všech jeho včelstev namísto původně určených dvou, u 
nichž byl mor jako u prvních zjištěn. MVDr. Štraus v první fázi řekl, že se 

budou likvidovat dvě včelstva. Pak došlo k výměně ve Veterinární správě a 
MVDr. Plášil, který věc převzal po zjištění, že přítel Panuš zejména při 
odběru medu přemisťoval plásty mezi včelstvy vzájemně, nařídil provést 

vyšetření u všech včelstev. Toto vyšetření prokázalo nákazu u většiny 
včelstev, a proto nařídil likvidovat spálením všechna včelstva. Přítel Piskač 

dále řekl, že používá formidol, že to je dobrá věc. Při podzimní fumigaci měl 
jen velmi malý spad roztočů a to jen kolem dvaceti. Objednat si formidol 

prostřednictvím Základní organizace přijde tento levněji. Závěrem popřál 
všem hodně zdraví.  

Příteli Václavu Burešovi jsme věnovali knihu „Když plásty tekly 
medem“. On sice už nevčelaří, avšak vždy když to potřebujeme, tak nám 

ochotně pomáhá.  
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 Přítel Oldřich Kimler za mandátovou komisi oznámil, že dnešní 
VČS je přítomno 82 členů což je 51% všech členů a že tudíž je VČS 
usnášeníschopná.  

  

Přítel Ing. Bohumír Pitthard přečetl návrh na usnesení. K němu přítel 

Vlach připomněl, že aerosolový přístroj, který zapůjčil příteli Viktoru 
Ryšavému, pravděpodobně shořel v jeho voze.  

 

 

Český svaz včelařů, Základní organizace Pardubice 

USNESENÍ 96. Výroční schůze,  

konané dne 17. ledna 2004 v Druhé divadelní scéně Hronovická: 

 

 
1. Výroční členská schůze schvaluje: 

 
a) přednesené výroční zpráva o činnosti výboru a celé ZO za rok 
2003 

b) zprávu pokladníka 
c) zprávu hospodáře 

d) revizní zprávu 
e) zprávu návrhové a mandátové komise 

f) z každého včelstva zaplatit ve prospěch ZO částku 5,-Kč v roce 
2004 jako účelový příspěvek 

g) plán činnosti na rok 2004 
h) finanční rozpočet na rok 2004 

 
2. Výroční členská schůze ukládá: 
 

a) v souvislosti s bojem za zdravotní stav včelstev vyhledávat a 
likvidovat divoce žijící včelstva, zalétlé roje neznámého původu a staré 

nepoužívané úly, jako možné zdroje nákazy 
b) při prevenci a tlumení chorob úzce spolupracovat s důvěrníky naší 

ZO a s Veterinární službou a tím zkvalitnit práci důvěrníků 
c) výboru zajistit na rok 2004 celkem 7 členských schůzí se třemi 

odbornými přednáškami a jednu schůzi výroční 
d) výboru zajistit léčiva pro všechny členy ZO  

e) při kočování se včelstvy, organizovanými samotnými včelaři 
nevybírat žádný poplatek 
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f) vyřadit staré a poškozené věci včelařského kroužku a aerosolový 
vyvíječ 

 

; Přítel Křepela nechal hlasovat o usnesení . Bylo přijato všemi bez 
připomínek.  

V 11. 50 hodin přítel Báchor popřál všem hodně úspěchů ve včelařské 
sezóně a 96. VČS ukončil.  

 

16. února 2004 se v klubovně schází výbor. Přítomni jsou přátelé: Ing. 

Josef Křepela, Ing. Josef Vlach, Ing. Jiří Marhan, Oldřich Kimler, Zdeněk 
Matoušek, Josef Havrda. Omluven: přítel Evžen Báchor – nemoc.  

Změna našeho zástupce v OV ČSV je jím Dr. Radek Hubač  

Na návrh přítele Vlacha byla uskutečněna změna našeho člena 
zastupujícího nás v Okresním výboru ČSV. Za přítele Václava Bureše byl 

schválen výborem ZO přítel Dr. Radek Hubač.  

 Nadcházející členská schůze se uskuteční ve videosálu Krajské 
knihovny na Perštýnském náměstí. Programem bude nejprve kratší 

videoprojekce s včelařskou tematikou, následovat bude informace o 
výsledcích 1. etapy vyšetření vzorků zimní měli a jako hlavní program bude 

instruktážní videozáznam „Nástavkové včelaření“.  

 Přítel pokladník Ing. Marhan informoval výbor o výsledku své 

návštěvy na Finančním úřadu. Tam mu dvě pracovnice sdělily, že naše 
organizace, co se týká daní, patří do skupiny „D“ a v té se neplatí daně 

z odměn funkcionářům. Řekl, že je opět navštíví v listopadu a pokud mu toto 
potvrdí, tak nebude z odměn strhávat 15% a vyplatí je v plné výši.  

 Přítel Vlach navštívil Výroční členskou schůzi ZO ČSV Přelouč a 
zajistí na březnovou členskou schůzi přednášku přítele Petra Vydry z Brna. 

Sdělil, že přítel Ing. Emanuel Veselý vyzve za OV ČSV MVDr. Plášila, aby 
tento vydal jednotný příkaz o tom, jak se bude letos léčit.  

 

Členská schůze 19. února 2004 – Videosál Krajské knihovny 
Perštýnské náměstí.  

Program proběhl tak jak byl stanoven na výborové schůzi. Účast byla 
velice hojná. Přítomní si pochvalovali názornost předváděných úkonů ve 

videozáznamech.  
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Hledáme menší místnost pro klubovnu, informace ze semináře 
v Nasavrkách, otázka naší knihovny 

15. března 2004 se v klubovně sešel výbor ZO.  

Předseda přítel Evžen Báchor. Sděluje, že asi budeme stěhovat naši 
klubovnu, protože ji opouští její druhý uživatel a to Sdružení pro duševní 

zdraví, které se bude stěhovat do vlastního objektu. Pokud se nenajde jiný 
zájemce, budeme muset klubovnu opustit, protože bychom to finančně 

nezvládli. V této souvislosti již jednal s vedením Evropského domu a už 
k dané věci sepsal žádost. Tuto žádost předal příteli pokladníkovi Marhanovi 

s úkolem, aby ji nechal na Finančním úřadu potvrdit v tom směru, že 
nemáme žádné dluhy. Vyhovovala by nám nějaká menší místnost, z níž by se 

neplatil tak velký nájem.  

Potom přítel Báchor referoval o semináři v Nasavrkách, kterého se 

z naší ZO zúčastnilo 7 členů. Významnou změnu pro nás představuje 
novelizovaný veterinární zákon č. 131/2003. Přečetl ustanovení týkající se 
povinností chovatelů. Naším úkolem bude dbát, aby tyto povinnosti 

dodržovali všichni naši členové. Jedná se zejména o dodržování metodiky 
léčení včelstev a o omezení reziduí z používaných léčiv ve včelích 

produktech. Z tohoto důvodu se bude Gabon používat jen po 3 roky a poté se 
nahradí Formidolem, který má obdobnou účinnost proti Varoáze a navíc léčí 

zvápenatění včelího plodu. Protože se jedná o potravinářskou kyselinu, 
nepůsobí na med ani na vosk negativně. Návrhů na tuto změnu padlo 

v minulosti několik a žádný se však neuskutečnil.  

Další část informací ze semináře v Nasavrkách byla věnována medu. 

Jeho cesta ke spotřebiteli by měla být co nejkratší . Každý úkon s medem 
ovlivňuje jeho vlastnosti. Neméně důležitá je i otázka obalů na med. Zde je 

bezproblémové sklo. Velmi dobré jsou hliníkové konve. Nesmí do nich však 
přijít řidší med. Na potravinářský plast musí být atest. Ten musí mít i 
nerezový materiál.  

Nátěry ve včelařství by měly být ekologické s atestem. Sololit by se 
neměl používat, a když tak jej natírat. Do kuřáků používat kvalitní troud, ne 

hobru. Kovy by se neměly spojovat bodovým svářením, z tohoto důvodu by 
se neměla používat kovová síta. Na cezení když tak použít síta z uhelonu. 

Nejlepší čištění medu je jeho čeření. Ztekucování medu by se mělo dít do 
48

o
C a ani tato nízká teplota by neměla na med působit déle jak dva dny. 

V žádném případě by se neměl med ztekucovat v mikrovlnných troubách. 
Pastování medu se jeví jako dobrý způsob jeho úpravy. Zkouška, kdy je med 

správně pastovaný, se provede tak, že se lžičkou udělá na hladině rýha, a 
když se tato pomalu zavírá je pastování ukončeno. Závěr: med není sladidlo 

nýbrž potravina. Je to živočišný produkt. Ve slunečnicovém je hodně 
řepného cukru. V medu probíhá proces, v němž se oddělují pevné části (ve 
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shlucích) a řidší část, která může začít kvasit, je totiž živnou půdou pro 
mikroorganizmy.  

Po těchto informacích se projednaly organizační záležitosti. Přítel 

Báchor uspořádá už druhé setkání u kočovných vozů na Kunětické hoře. 
Brzy budou hotovy naše včelařské odznaky. Nejbližší úkoly spočívají 

v aktualizaci důvěrnické sítě. Přítel Poskočil dostal za úkol, aby prověřil 
důvěrnickou síť a aby stávající důvěrníky obeslal s  pozváním na dubnovou 

členskou schůzi s tím, že se provede i kratší instruktáž o metodice léčení.  

 Nakonec se jednalo o knihovně, kterou převzal přítel Václav 

Bureš. Výsledek spočíval v tom, že pokud získáme místnost, v níž by mohla 
být knihovna umístěna, tak že ji od přítele Bureše přemístíme tam.  

Výsledky vyšetření zimní měli  

Členská schůze 18. března 2004 Začátek v 16. 40 hodin. Za 
nepřítomného přítele předsedu ji řídil přítel Křepela. V úvodní části která 

jako vždy patřila organizačním záležitostem, jsme se dověděli od 
nákazového referenta přítele Ing. Poskočila, jak dopadlo vyšetření směsných 
vzorků zimní měli. Oproti roku předcházejícímu jsme na tom hůře. V roce 

2003 bylo 7 stanovišť s více jak 3 roztoči na včelstvo a letos jich bylo 27. 
Snad to bylo také i tím, že jsme letos poprvé namísto do veterinárního 

zařízení zaslali vzorky do Výzkumného ústavu včelařského v Dole, kde 
zřejmě vyšetření provádějí přesněji. V ohniscích se bude natírat v předjaří 

plod a to přípravkem M1. Přítel Poskočil jakmile obdrží léčivo, obešle 
všechny včelaře, na jejichž stanovištích byl tento zvýšený počet zjištěn. Tyto 

záležitosti se budou podchycovat a evidovat písemně, abychom měli v rukou 
podklady pro případné další řízení . MVDr. Plášil, jako krajský hygienik 

vybaví důvěrníky pravomocí, která jim umožní vstup na stanoviště 
problémových členů.  

 

Přednáška přítele Petra Vydry z Brna: průřez celým včelařským 

rokem 

Potom přednášel přítel Petr Vydra z Brna. Přednáška, na níž se jen tak 

nezapomene. Přednášející hned v úvodu upozornil, že bude v jejím průběhu i 
zvyšovat hlas. To se také stalo a to dosti často, takže se poučili i hosté 

kavárny Evropa, sedící v přední části za tenkou přepážkou. K poučení i 
k zamyšlení toho řekl přítel Vydra víc než dost a o tom že zaujal přítomné, 

svědčí ukončení přednášky až v rovných dvacet hodin. Předčasně odešli jen 
dva nebo tři, kteří spěchali na autobus. Nikdo se nenudil a hlavně nikdo se 

ani nebavil, jak k tomu někdy v průběhu přednášky dochází.  

 Několikrát opakoval zásadu: Ve včelách se zbytečně nevrtat, jen 

když je to potřeba a to pak třeba i „padesátkrát“ , dokud se problém 
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nevyřeší. Například při přidávání matky třeba i pětkrát. Zde jsou některé 
myšlenky z jeho přednášky: Každý zásah do včel jim škodí a hlavně jim 
vždy na několik dnů naruší jejich pracovní úsilí , což je ke škodě jejich i 

ke škodě včelaře. Jarní prohlídka je podle něho zbytečná. Je to jen projev 
strachu, že jsme včely na podzim ošidili. Chybějící matka a zásoby se 

projeví na česně. Včelařit se nesmí podle hlavy včelaře, nýbrž podle 
přírody. Včely by se měly nechat v klidu a k rozšiřování bychom měli 

přistoupit až poté, co vyplňují celý prostor. Když se v předjaří oteplí, je 
možno dát na strůpky folii. Tu však jen od února do poloviny března, aby 

v úlu nastalo vlhko a teplo. Pokud mají včely zdroj vody do 1200 metrů, 
tak jim není potřeba zřizovat napajedlo. Na to stejně nalétává jen nepatrný 

počet včel – řádově jen desetiny promile, a včely nejsou na chlorovanou 
vodu zvědavy.  

 Na jaře, které začíná rozkvětem třešně ptačí a končí řepkou je 
rozdíl ve vedení včelstev, který je podmíněn tím, zda včelstvo vyzimovalo 

v jednom či ve dvou nástavcích. Obecně platí, že včelstva chovaná ve 
stejné nadmořské výšce se rozvíjí stejně. Včelstvo, které bylo zazimované 
na deseti plástech a vyzimovalo jen na pěti plástech vyzimovalo na 50% . 

Takové se musí spojit a to prostým jeho přidáním na úl silnějšího, bez 
hledání matky. Včely se ponechají tu lepší, byť to někdy může být i matka 

ze včelstva slabšího. Je velkou chybou brát sílu těm včelstvům, která 
vyzimovala na 70 až 100%. To je snažení minusové – žebrákovi jsme 

nepomohli a silného jsme oslabili. Jedna třetina ztrát je omluvitelná. Když 
vyzimujeme například 10 včelstev, dáme tři slabší k silnějším a tím 

vybrakujeme to špatné a zkvalitňujeme svůj chov i své okolí. Dokud 
včelstvo nevyplní celý prostor, což nám ukáže podmet, v němž by měly 

viset v tloušťce palce po celém prostoru, tak jej nerozšiřujeme. Pokud 
nemáme dostatek světlých souší, kterými bychom vystrojili druhý 

nástavek, vezmeme dva plásty ze spodního nástavku se zásobami, ty 
odvíčkujeme a namočíme ve vodě teplé 18°C (mohou to být i plásty 
s melicitozním medem). Tyto umístíme po stranách, mezi ně vložíme 

mezistěny a doprostřed plást s otevřeným plodem.  

 V případě vyzimování ve dvou nástavcích v době, kdy jsou již 

včely prověšeny, přehodíme vzájemně oba nástavky. Pamatujeme stále na 
dostatek prostoru a na přístup kyslíku. V tomto stadiu jsou oba způsoby 

srovnány. Chybou je přehodit jen několik plástů a dát mateří mřížku, to je 
špatné, tím se včela omezí, je to pro ni nepřirozené. 

 V obou případech se musí následně naplnit celý prostor. Kdo 
včelaří v Budečácích, tak by měl po letošní sezóně v nich skončit. Každý 

včelař má mít jednu třetinu úlů prázdných a to pro jejich dezinfikování . 
Každé dva roky musí včelstvo přijít do vydezinfikovaného úlu. 

Dezinfikovat letlampou nebo louhem. I matky je potřeba měnit každé dva 
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roky. U Budečáků udělejte v jednom díru nahoře, a v druhém vespod a 
dejte dva na sebe. Teprve mezi ně dejte mateří mřížku. Úly nesmí být 
starší dvaceti let. Staré úly jsou zamořeny nemocemi a nepůsobí v nich už 

propolis. Včely se někdy rojí, protože nemohou ve starém úlu vydržet. 
Včelař je nakonec vrátí do téhož zpět a to je vrchol. Největší chyba je dát 

novému včelaři staré úly. Ten by měl začínat v novém úlu a s „papírem“ 
na včely.  

Třetí nástavek dáváme, až když na to včelstvo má. To je, když jsou 
plné oba stávající nástavky. Bývá to zhruba na začátku května. 

Nepřidáváme tedy nástavky u všech včelstev najednou. Tento třetí 
nástavek vystrojíme následovně. Po obou stranách po dvou krycích 

souších a mezi ně jednu vedle druhé narovnáme mezistěny. Potom 
odložíme horní nástavek, při tom zjistíme, kde je matka (nemusíme ji 

vidět, usoudíme podle plodu), a nástavek označíme křídou. Nástavek 
s matkou dáme dolů, na něj vystrojený třetí nástavek. Na něj dáme mateří 

mřížku a nad ní zbylý nástavek s plodem. Když se včely prověsí do 
podmetu, přidáváme další nástavek a to stále opakujeme. Nejde přidávat 
nástavky do nekonečna. Uvedl jako příklad fotografii úlu se 7 nástavky 

v časopisu Včelařství z roku 1973, kdy již tenkrát přítel dr. Kučera 
předváděl, jak se má včelařit. Včelstvo s jednou matkou zvládne 6 až 7 

nástavků.  

 ČASNÉ LÉTO: to nám signalizuje květ akátu. V tomto období je 

včelstvo v plné síle a je to doba pro chov matek, těžbu mateří kašičky. 
Pokud nelze včelstvo již více rozšířit, například v kočovných vozech či ve 

včelínech, je potřeba mu pustit žilou odebráním 4 – 5 plodových plástů.  

TOČENÍ MEDU: Plásty odebírá po jednom s ometáním včel. 

Vytočí jen horní nástavek, prázdný nástavek dá na mateří mřížku a 
původně třetí nahoru. Varoval velmi důrazně před vyjmutím medného 

plástu z pod mřížky. Označil to za loupež na včelstvu, které se tím 
poškozuje. Včelstvo pak strádá, vyhazuje vajíčka i larvičky. Když je 
výborný rok jsou tři nástavky plné medu a včelstvo je omezeno 

v plodování.  

PLNÉ LÉTO: Lípa a slunečnice. Ubývá potrava z vnějšího 

prostředí. V té době je slunečnice jednou z nejjistějších snůšek. Celý rok 
se pod mateří mřížku nejde, minimální váha zásob by neměla v jednom 

nástavku klesnout pod 7 kg. V tomto období se připravuje včelstvo na 
příští rok. Pokud je rok špatný, musí se dát zásoby ze skříně a podněcovat 

roztokem 1:1 dokud se nedostaneme na váze na přírůstek 10 kg. Pokud 
není váha tak dát raději 14 až 16 kg, jinak dojde k úhynu a jako první 

uhyne silné včelstvo.  

„Komu se rojí včely je špatný včelař“.  
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Pět faktorů, které ovlivňují rojení: 

ÚLOVÝ PROSTOR – pokud je malý, včely se roji 
ZDRAVOTNÍ STAV – vliv má i staré dílo 

STÁŘÍ MATKY – do 2 let 
KVALITNÍ TRUBCI 

VNITŘNÍ PROSTŘEDÍ – staré úly a VNĚJŠÍ PROSTŘEDÍ – úl 
v průvanu, úl přímo na slunci: velká část včelstva pracuje na větrání , 

pokud se vnitřní prostor přehřívá, začnou létavky namísto snůšky nosit 
vodu a dávají kapky vody na buňky s plodem, úplně nakonec chladí samy 

sebe navzájem vodou. Varováním je sešinutí plástu s medem.  
V teplotách +6 až +42°C je rozmezí v němž včela žije.  

 Včelař – škůdce včel - do nich chodí každých 14 dní. Po jeho 
zásahu začíná včelstvo pracovat až za dva dny a 7 až 12 dnů odstraňuje 

chyby jím způsobené. Brtník byl lepší včelař, než jsme my. Když bral 
med včelám, tak jim vzal vždy jen polovinu. Včela je zlatý živočich, stále 

se přizpůsobuje a když už se nemůže přizpůsobit, umírá.  

PODLETÍ: Včelstva musí mít dostatečné zásoby. Slunce jde dolů a 
včelstvo též – omezuje plodování. Po vytočení medu použijeme Formidol, 

pokud veterinář nenařídí Gabony. Pokud včelstvo nemá dostatek zásob, 
tak podněcovat. V té době nastává příprava na zimu, pokud je dostatek 

zásob, jsou i trubci. Ti spolu s matkou a dělnicemi tvoří nedílnou součást 
a musí tam být. Není dobré, mimo vyřezání 2/3 trubčiny na jaře jako 

biologické pasti na Varoázu, stavbu trubčiny omezovat. Spíše pečovat, 
aby trubců bylo co nejvíce a to zejména u včelstev s výbornými 

vlastnostmi. Přítomnost trubců není na úkor medu.  

PYL: Toho včelstvo spotřebuje za rok kolem 120 kg. Glycidových 

zásob pak 100 až 150 kg. Ve spodním nástavku bývají pylové desky a jen 
v rozích jsou zásoby.  

 Největší zločin včelařů je snímání medníků – brada na česně a 
včely namačkané za okénkem do 14 dnů zmizí , protože tam může zůstat 
jen tolik včel, kolik mají k dispozici prostoru a kolik mají kyslíku. Někteří 

včelaři navíc vytočí i plásty s larvami a místo toho podají sacharózu, která 
je jedovatá jak pro člověka, tak i pro včely. Postup by měl být následující. 

Nejprve sesypat čtvrtý nástavek (pokud tam je med, tak ten je včelaře), 
včelstvo nadále přirozeně slábne, když nastal čas, tak sesypat 3. nástavek. 

Tímto postupem jsme nevyhnali jedinou včelu ven umřít –poděkovali 
jsme ji za to, co pro nás udělala.  

 Zůstanou nám včelstva ve dvou nástavcích a teď je doba jít do 
nich a rozdělat je třeba celé. Většinou však celý úl rozebrat nemusíme. 

Když je nahoře hodně medu a málo plodu, tak můžeme něco vytočit ale 
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tak, aby tam zůstalo nejméně 15 kg medu. Platí zásada, že když dvacet 
kilo medu tam necháme, tak nám příští rok čtyřicet přinesou, když 
v plodišti zůstane dost medu, tak ve snůšce ho tlačí nahoru. Odebereme 

stavební rámek – v prostoru po něm se na podzim bude léčit fumigací .  

 Melicitozní med včelám nevadí, pokud mají v dosahu něco, čím 

jej rozředí. Dodávaný cukrový roztok včela míchá s tím co tam má. 12 kg 
medu a 12 kg cukru by mělo být dostačující. Udělejte si na podzim pokus: 

krmte včely, dokud budou brát, dosáhne se tak kolem 30 kg zásob. Pokud 
někdo dodá včelám jen 12 kg cukru, tak vlastně včely nakrmí jen za státní 

peníze.  

 Potom se přítel Vydra vrátil k příkladu z počátku přednášky, kdy 

včelař s 10 včelstvy na jaře 3 nejslabší přidal k silnějším. Dal návod jak 
opět doplnit, nebo i zvýšit stav včelstev. To je možno učinit vytvořením 

oddělků takto: Připraví si dno nebo dna vedle včelnice. Na dno přenese 
nástavek s matkou a takto vzniklý oddělek přezimuje v jednom nástavku. 

Do původního včelstva přidá matečník ze série, nebo přidá koupenou 
matku. Při přidávání matky nesmí být v úle jediná buňka s otevřeným 
plodem. Plodové plásty dá do sousedního včelstva. Matku dá do jakékoliv 

klícky a potom jen kontroluje, jak se včely k matce chovají. Pokud větrají 
na klícce a někdy i vystaví na klícce srdíčko , je vyhráno. Matku vypustí. 

Ta se jde nejdříve nasát a když ji při tom obklopí včely, je vše v pořádku. 
Následně asi za týden se přesvědčí, zda tam matka je. Někdy se stane, že 

včely nechají matku zaklást buňky a pak ji usmrtí , aby si vychovali matku 
svou. Je-li vše v pořádku, vrátí do úlu plodové plásty, které dal k ošetření 

do jiného včelstva. Tak se nepřeruší kontinuita vývoje včelstva.  

Po krmení zafumigovat a spočítat roztoče. Chybou je, když při 

fumigaci uniká kouř z úlu. Kouř tam má zůstat celou hodinu. Také různé 
zlepšováky včetně umístění fumigačního pásku do podmetu, jsou špatné. 

Metodika s hřebíkem nahoře je vyzkoušená a nejúčinnější.  

ZIMA: Osvěta a bilance.  

Na závěr ještě několik postřehů z přednášky přítele Petra Vydry 

z Brna: 

 Uteplení jen v zimě a to od února do poloviny dubna, jinak 

bez uteplení.  

 V roce 1981 likvidoval z důvodů varoázy v květnu včelstva a 
již v té době vytočil v průměru 40 kg medu z ovocných 

stromů.  

 Včelomorka se likviduje tím, že se odvíčkují zásoby.  

 Matky dělá ve dvourámkových plemenáčích při tom 150 

plemenáčů = 150 matek.  
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 Včela dělá v zimě kouli o průměru 30 cm a tedy 39x24 
nestačí.  

 Nerozděluje včelstva na chovná a záložní – všechna ošetřuje 

stejně.  

 Obrátil se na včelaře s tím, aby i třeba v 75 letech začali včelu 

hýčkat a chovat tak, jak to ona potřebuje. Několikrát připomněl včelu 
v dutém stromě, kde měla k dispozici pod sebou dutinu i několik metrů 
dlouhou a z toho ponaučení pro nás, dát ji také dost prostoru pro její 

rozvoj. Nakonec nám popřál, abychom měli hodně medu a abychom si 
alespoň 5% z toho co nám přednesl, vzali k srdci.  

Přítel Křepela poděkoval příteli Vydrovi a otevřel diskusi. V té byl 
na přítele Vydru vznesen dotaz, zda to co nám řekl, nemá písemně. Na to 

se tazateli dostalo odpovědi, že by to nemohl popsat tak, jak to může 
ukázat názorně.  

 

Přeléčení včelstev, incident včelařů v Hradci, zájezd do 

Nasavrk, léčení v roce 2004 beze změn, pracuje se na odznacích a 

praporu ZO 

19. dubna 2004 se v klubovně schází výbor. Dostavili se přátelé: 
Evžen Báchor, Ing. Josef Křepela, Ing. Stanislav Poskočil, Ing. Bohumír 

Pitthard, Ing. Jiří Marhan, Ing. Josef Vlach, Ing. Martin Hromádko, Ing. 
Josef Šroll, Josef Havrda.  

V 17. 10 hodin zahájil výborovou schůzi přítel Evžen Báchor 
rozdáním pozvánek na „Jarní setkání u kočovných vozů na Kunětické 

hoře“ s nástinem programu této akce. Problém nastal u přítele Arnošta 
Klukase ve Břehách. V měli, kterou předal k vyšetření na Varoázu a mor, 

byly zjištěny spory moru včelího plodu. Z tohoto důvodu musí být při 
jeho ukázce zachována nejvyšší opatrnost. Jinak přítel Báchor zajistí 

občerstvení a pomoc při organizaci setkání mu přislíbili přátelé Vlach a 
Hromádko.  

 Členská schůze by se měla zaměřit na přeléčení těch včelstev na 
stanovištích, na nichž bylo v měli zjištěno více jak tři roztoči na včelstvo . 
Přítel Poskočil uvedl, že Dr. Michalec, mladý přítel Lopata a Bohuš si 

doposud neodebrali léky na toto přeléčení. Z toho musíme vyvodit 
důsledky. Podívat bychom se měli i k příteli Čápovi, i když se tento jeví 

jako seriózní člen. Při návštěvě u včelaře by tato měla být vždy s  jeho 
svolením a se včelami by měl vždy manipulovat pouze jejich chovatel. 

Přítel Pitthard připomněl, že přeléčení by se mělo provádět přes místní 
včelařské důvěrníky.  
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Dále přítel Báchor uvedl, že se v Hradci Králové fyzicky napadli 
členové tamní ZO ČSV na jejich schůzi, a že jich několik muselo být 
ošetřeno v nemocnici. Příčinou byly rozepře dvou sousedů –včelařů, které 

vyvrcholily tím, že jeden tomu druhému povalil úly. Neuvěřitelné! 

 Přítel Báchor opět připomněl nutnost aktivizace důvěrnické sítě. 

Přítel Poskočil připraví seznam důvěrníků pro nastávající členskou schůzi, 
na níž to s nimi projednáme. Uvedl, že v Liberci mají vše podchyceno 

přes důvěrníky. Ti obejdou včelaře a odeberou od nich Gabony, aby byla 
jistota, že tyto nezůstanou ve včelstvech.  

 Nákazy jako mor, hniloba a varoáza podléhají oznamovací 
povinnosti a i u varoázy při zjištění více jak 3 roztoči na včelstvo budou 

vyhlašována ohniska, tak jako to bylo v 80. letech.  

 Členská schůze by měla mít následující program: 1. Organizační 

záležitosti – zájezd – setkání u kočovných vozů. 2. Léčení u těch včelařů, 
u nichž byl zjištěn vyšší počet roztočů na včelstvo. 3. Přednáška MVDr. 

Plášila.  

 Z uvažovaných cílů zájezdu k příteli Zelenému do Nového města 
nad Metují i k příteli Vydrovi do Brna sešlo. Uskutečníme zájezd do 

Nasavrk, kde nám zdarma předvedou chov matek. Zájezd se uskuteční 12. 
června 2004. Odjezd bude v 8. 00 hod od Zimního stadionu a příjezd 

kolem 17. až 18. hodiny. Účastníci zaplatí částku 150 Kč, kterou bude 
uhrazen oběd a autobus. Autobus zajistí ZO Chlumec n. Cidlinou. Z této 

ZO se zúčastní zájezdu 10 jejich členů. Přítel Vlach nechá kolovat na 
členské schůzi listinu, na níž se budou moci členové přihlásit.  

 Výroba odznaků “Včelaři Pardubice“ se zdržela z toho důvodu, že 
si jeho autor přihlásil autorství a proto musí mít každý odznak své číslo. 

Ředitel zdejšího Muzea je výborný heraldik. Náš odznak se mu velmi líbí 
a podle něho udělá návrh na naši vlajku. Máme příslib od Magistrátu, že 

nám vyrobení vlajky uhradí. Přítel Šroll oznámil, že ÚV ČSV rozeslal na 
OV ČSV vlajky Českého svazu včelařů a tyto bude možno přiobjednat.  

 Léčení v roce 2004: pokud MVDr. Plášil nedá jiné pokyny, 

budeme ještě letos léčit dle staré metodiky – tedy Gabonem a podzimními 
fumigacemi.  

 Otázka naší klubovny by se měla vyřešit do konce dubna. 
Pravděpodobně se přestěhujeme do menší místnosti na témže tj. ve 

druhém poschodí, kde bude nižší nájemné. Místnost si musíme sami 
vybavit.  

 Problém knihovny opět projedná přítel Kimler s přítelem Burešem, 
který se podle něho staví k věci váhavě. Uvažuje, komu knihovnu předá. 
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Nějakou literaturu bychom mohli získat i od přítele Matouška, který 
přestává včelařit a je ochoten nám ji předat.  

 Přítel Báchor uvedl, že v zákoně č. 136 z 19. 3. 2004 jsou uvedeny 

podrobnosti k označování a evidování hospodářských zvířat, mezi něž je 
včela zařazena. Chovatelský řád uznává jen chov včely kraňské. 

 Dny medu budou opět v Hronovické a to ve dnech 2. a 3. 10. 
2004. Byla navázána spolupráce s italskými včelaři z Rosignana s Dr. 

Pescia Paulo.  

 V závěru přítel Báchor uvedl, že absolvoval kurs výroby 

medoviny a že i burčák z medoviny je velmi dobrý. V zimních měsících si 
zakoupil bazarové řezivo v Medlešicích, z něhož si vyrobil 70 

tenkostěnných nástavků. Nástavek jej přišel na 80,-Kč i s nátěrem.  

 V 18. 30 hodin předseda Evžen Báchor výborovou schůzi ukončil.  

 

Krajský veterinář mezi námi 

Členové se schází na své pravidelné schůzi 22. dubna 2004 opět 
v kavárně Evropa ve Spolkovém domě na Perštýnském náměstí .  

 V 16. 40 hod. zahájil schůzi přítel Evžen Báchor přednesením 
programu: 1. Zájezd, 2. Sobotní setkání, 3. Volba důvěrníků, 4. Naše 

kancelář, 5. Přednáška MVDr. Plášila, 6. Různé, 7. Mor včelího plodu.  

Ad. 1/  Protože sešlo ze zájezdu k příteli Zelenému do N. Města 

nad Metují a k př. Vydrovi, pojedeme 12. 6. 2004 do Nasavrk, kde se 
uskuteční kurs chovu matek.  

Ad 2/ Tuto sobotu se uskuteční již druhé setkání  u kočovných 
vozů přítele Báchora na Kunětické hoře.  

Ad 3/ Přítel Báchor přečetl první část důvěrnické sítě – přitom 
připomněl, že podle § 22 stanov ČSV jsou důvěrníci spojovacím článkem 

s výborem ZO a každý z nich obdrží pověřovací protokol.  

Ad 4/ S největší pravděpodobností budeme mít menší kancelář a 
též ve 2. patře. Tam bude nižší nájemné. Klubovna se osvědčila pro 

výborové schůze, výdej léčiv, odběr zimních vzorků měli i k výplatě 
příspěvků.  

Ad 5/ Potom se ujal slova MVDr. Plášil, ředitel krajské 
veterinární správy. Ten přečetl část zákona č. 166/ Sb. Poté informoval o 

situaci se zjištěním spor moru v zimní měli ve Břehách. Mor byl prokázán 
laboratorně, nikoliv však klinicky. K tomu jsou činěna opatření, aby se 

nákaza buď vyloučila, nebo potvrdila. Na území okresu Pardubice je 
pouze jedno ohnisko a to v Litošicích. Protože mikroby moru přežívají 
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v přírodě snad i stovky let, nevyhne se tato nákaza ani pořádnému včelaři. 
Žádost o náhradu se podává do 3 měsíců po odhlášení nákazy. V případě 
podezření se obracejte na své důvěrníky a ve spolupráci s  námi se věc 

bude řešit. Mnoho těch, u nichž se mor vyskytl má pocit, že jsou viníci. 
Tak to není. Mor může postihnout každého. Nakonec vyslovil naději, že 

se i nadále budeme setkávat jen při povídání o zmíněných nákazách.  

Potom se rozvinula diskuse, z níž část zaznamenávám: 

Přítel Báchor: jak se chovat v ohnisku, kdy tam můžeme dovézt nové včely 
MVDr. Plášil: Dokud není odhlášeno ohnisko, nelze do něho přisunovat, ani 

z ohniska odsunovat včelstva. To se týká i 5 km pásma kolem 
ohniska. Odhlášení musí být oficiálně vyhlášeno.  

Přítel O. Vondrouš: pokud si pamatuji, tak odhlášení předcházely oficiální 
prohlídky včelstev v ochranném pásmu 

MVDr. Plášil: dnes tomu tak není, každý chovatel si musí svá včelstva hlídat 
Přítel Báchor: jak přepravovat včelstva v rámci kraje, jak se pohybovat 

v rámci obce? 
MVDr. Plášil: můžete v rámci kraje jezdit se včelami kamkoliv, jen ne do 

vyhlášených pásem. Kočování vzhledem k Varoáze je povoleno do 

oblasti se stejnou intenzitou napadení. V našem kraji není nad 50% 
včelstev napadených více než 3 roztoči na jedno včelstvo , proto je 

celý kraj jinak přístupný. Mimo kraj jen s povolením. LÉČENÍ: 
GABON a 2x fumigace.  

Přítel Báchor: Objednáme pro členy GABON. Na příští rok se použije nová 
metodika s formidolem namísto GABONŮ. Potom doplnil 

informaci o náhradě při likvidaci na nebezpečnou nákazu: 
ministerstvo uhradí jen zařízení, včely nehradí. Včely jsou hrazeny 

ze Svépomocného fondu ČSV a to jen na základě registrace. Pokud 
tato není, tak včelař nic nedostane.  

Přítel Poskočil: je škoda, že stát nehradí včely, když na druhé straně hradí 
zvířata utracená například na BSE.  

MVDr. Plášil: při loňském velkém úhynu včelstev nebyla prokázána 

přítomnost přípravku REGENT, kterým byly pravděpodobně včely 
otráveny. Důležitou povinností kočovníka je ohlásit přistavení 

včelstev na příslušné obci, která je povinna chovateli oznámit 
postřik zemědělské kultury.  

Přítel Báchor: v případě podezření na mor musí toto chovatel ihned nahlásit 
Krajské veterinární správě. Pokud se potvrdí nákaza, likvidují se 

nemocná včelstva, stanoví se ochranné pásmo a další opatření. 
Potom uvedl, že včelaři v Hradci Králové, kteří mají schůzi 

jedenkrát do roka, se na ní do krve poprali. Původní příčinou byly 
sousedské spory. Vyslovil přesvědčení, že se toto u nás nikdy 

nestane a řekl, že by chtěl, abychom se ještě více stmelili.  
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 Potom poděkoval MVDr. Plášilovi za projev i za dobrou 
spolupráci s námi včelaři.  

MVDr. Plášil: dnes jsou laboratorní vyšetřovací metody tak přesné, že se 

objeví i sebemenší stopy nákazy všude. Tomu odpovídá i rčení 
v humánní medicíně, které praví: Neexistuje zdravý člověk – jen špatně 

vyšetřený. Jinak podezření na nákazu morem máme mít vždy, když 
uvidíme propadlá víčka a slizovitý obsah pod nimi – to je potřeba 

nahlásit ihned.  

Přítel Vlach: sděluje, že předal léčivo na přeléčení všem, kteří si pro toto 

přišli. Neodebrali ho jen MVDr. Michalec, mladý Lopata a Bohuš. 
Přítel Bohuš, který převzal dotaci, mi na dotaz proč neodebral léčivo 

sdělil, že nemá žádné včely??  

Potom přečetl nabídky a poptávky z burzy, kterou pro členy 

zprostředkovává.  

 Přítel Báchor pak dokončil přehled místních včelařských 

důvěrníků a o všech nechal hlasovat, když k nim před tím nebylo 
připomínek. Všichni důvěrníci byli členskou schůzí schváleni.  

 V 18. 35 hod přítel Báchor členskou schůzi ukončil.  

 

Druhé setkání u kočovných vozů přítele Evžena Báchor  

Sobota 24. dubna 2004: 

 

 Sešel se rok s rokem a je tu v pořadí druhé „Jarní setkání u 

kočovných vozů pod Kunětickou horou“. Že by se rodila další tradice? 
Jejím iniciátorem je opět náš předseda přítel Evžen Báchor. Ten na 

severní stráni zimuje dva kočovné vozy, v nichž má umístěno 35 včelstev. 
Stejně jako loňského roku se po několika jarních dnech zlomilo počasí. 

V noci vydatně pršelo a díky severozápadnímu proudění se i podstatně 
ochladilo. V průběhu dopoledne nás občas skropil deštík. Přes dosti 
nevlídné počasí se sešlo několik desítek přátel včelařů i příznivců 

včelaření. Mezi nimi byli i včelaři z okolních ZO ČSV a to z Holic včetně 
předsedy přítele Bedřicha Centnera, Chlumce n. Cidlinou včetně předsedy 

přítele Karla Vrzáně, přítel Arnošt Klukas ze ZO Přelouč, přijel i předseda 
ZO ČSV ze Svobody nad Úpou a dokonce jeden včelař z Mladé 

Boleslavi, který včelaří u Jičína i přítel Kupka, jehož otec byl významným 
včelařem na Břeclavsku.  

 Přítel Báchor v 10 hodin přivítal přítomné a v úvodu pohovořil o 
svém způsobu chovu včel, které chová v nástavkových úlech i o způsobu 

včelaření v Polabské nížině. Připomněl i ekonomiku provozu chovu včel 
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kočovným způsobem i to jak s narůstajícím počtem chovaných včelstev 
musel racionalizovat způsob jejich ošetřování i pořizování dalších 
prostředků potřebných k chovu. Jako příklad uvedl, že si v průběhu 

uplynulé zimy vyrobil 70 nových nástavků. Na jejich výrobu použil 
řezivo z výprodeje a jeden nástavek jej přišel na 80 Kč. Obdobný 

výrobek, to je tenkostěnný nástavek, přijde i na 600,-Kč. Při této 
příležitosti předvedl i jeden kompletní úl, který si včetně stříšky vyrobil 

pro použití na zahradě u svého rodinného domu. Dále uvedl, jak odstranil 
zdržování a pracnost při vytáčení medu, které způsobují často zanesené 

cedníky na med. Vyřešil to zhotovením několika pytlů ze silonové 
síťoviny, která se používá na okna. Pytel vloží do konve, do níž vypouští 

med z medometu. Po jejím naplnění jej z konve vytáhne a zavěsí nad ní a 
nechá med vykapat. Po vysypání zbytku víček se pytel vypláchne v čisté 

vodě.  

 Výklad přítele Báchora pak vystřídal neméně zajímavý výstup 

přítele Arnošta Klukase ze Břehů, který zájemce seznámil se způsoby 
chovu matek. Výklad doplňoval průběžně ukázkou pomůcek, které při 
chovu matek používá. Jako nejspolehlivější způsob získání kvalitních 

matek uvedl použití startéru. Ten vytvoří ze včelstva, které bohatě 
produkuje MK. Z toho vyjme několik plástů s vybíhajícím plodem, mezi 

nimiž nechá uličku pro vložení lišty se sérií . Nechá startér cca hodinu 
v tmavé chladné místnosti. Mezi tím si připraví do misek sérii z 

dvoudenních larviček a po jejím vložení do startéru tento vrátí do 
medníku včelstva, z něhož plásty odebral.  

 Po celé dopoledne byla přítomna včelařská prodejna z Hradce 
Králové s nabídkou širokého sortimentu včelařských potřeb. Přítomní této 

příležitosti hojně využívali, o čemž svědčí i vyjádření prodejců, kteří také 
sami včelaří. Dost věcí na místě prodali a obdrželi objednávky na mnoho 

věcí dalších.  

 Přátelská atmosféra, pro mnohé načerpání nových poznatků, 
bohatá výměna zkušeností mezi přítomnými včelaři – tak by se dalo 

stručně charakterizovat toto setkání, které skončilo před třináctou hodinou 
a za jehož zorganizování patří našemu neúnavnému předsedovi příteli 

Evženu Báchorovi srdečný dík.  

 O akci přinesl relace i Československý rozhlas , jehož redaktorka 

byla na místě přítomna.  

 Zapůjčením dřevěných lavic k pohodě přispěl i kastelán Státního 

hradu Kunětická hora Miloš Jiroušek.  
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Vstupujeme do Evropské unie 

 1. květen 2004 se stal dnem vstupu České republiky do svazku 

Evropské unie. Je to od roku 1989 největší událost v našem životě. O 
vstupu rozhodli při loňském referendu tři čtvrtiny voličů, kteří se dostavili 

k volbám.  

 

Vše kvete jako o závod 

 Letos ku dni 1. května kvete vše jako o závod. Nestává se příliš 

často, že by kvetly současně pampelišky, peckoviny, jádroviny, řepka 
olejka i kaštan jírovec, jak tomu je letošního jara. Tuto nabídku mohou 

využít jen velice silná včelstva, kterých zřejmě mnoho v tuto dobu ještě 
nebude. Uvidíme, jak se to projeví na úrodě medu. Obdobné obavy jsme 

měli i roku předešlého, kdy dlouhotrvající zima přešla téměř do letního 
počasí. Přesto jak pisatel těchto řádků, tak i jeho přátelé měli v roce 2003 
výnosy rekordní.  

 

Stěhujeme klubovnu, vize předsedy Evžena Báchora 

14. června 2004 

 se nás několik schází ve Spolkovém domě, abychom přestěhovali 
naši klubovnu. Z místnosti, kterou jsme užívali společně s Občanským 

sdružením pro duševní zdraví, stěhujeme naše věci do menší místnosti, 
rovněž ve druhém patře, kterou doposud užívala instituce Geothe institut. 

Je to místnost zhruba poloviční a bude sloužit jenom našemu včelařskému 
spolku. Bude také pro nás finančně únosnější . Na stěhování se podíleli 

přátelé Josef Vlach, Oldřich Kimler, Evžen Báchor a pisatel těchto řádků.  

 Přítel Báchor využil tohoto setkání a seznámil nás podrobněji se 
svojí představou jak povznést na vyšší úroveň náš spolkový život. Chtěl 

by docílit toho, abychom vytvořili na našich setkáních příjemnou a hlavně 
skutečně přátelskou atmosféru a abychom se i navenek presentovali jako 

skupina lidí, kteří dokáží být hrdí na svoji činnost a soudržnost. Mít svůj 
kroj, svoji vlajku a odznaky pro naše slavnostnější chvíle, by tomto 

záměru velice prospělo. Na vlajce a odznacích se už pracuje a o krojích 
budeme ještě jednat. K tomuto jej inspirovala návštěva slovinského 

včelaře pana Atelšeka na loňských Dnech medu. Ten k nám přijel jako 
reprezentant slovinských včelařů také ve slušivé uniformě, kterou byla 

podtržena jeho příslušnost ke včelařské rodině ve Slovinsku.  

Záměr je to více než chvályhodný. Vždyť všude v okolních státech 

se těmito symboly hlásí různé spolky ke své tradici. My se nemáme za co 
stydět, ba naopak můžeme být hrdí na to, že náš spolek bez větších 
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problémů přečkal i málo příznivé doby, jakou byly zejména hospodářská 
krize v třicátých letech, obě světové války, obě okupace naší země s jejich 
totalitními, svobodě lidí nepřejícími režimy. Nyní po znovunabytí 

svobody v roce 1989 můžeme svoji příslušnost ke skupině lidí stejných 
zájmů, a jak se traduje i dobrých povah, veřejně projevovat.  

 

Dopis předsedy důvěrníkům 

Datum 28. června 2004 má dopis předsedy ZO určený všem 

důvěrníkům, v němž je jejich seznam s výčtem obcí, které ten či onen 
důvěrník bude obstarávat. V dopisu jim sděluje, že byli schváleni na 

členské schůzi dne 22. dubna 2004 k výkonu funkcí důvěrníků a že 
jmenovací dekret jim bude zaslán v měsíci září, po upřesnění stanovišť na 

nichž jsou umístěna včelstva. Dále je upozornil na změnu, k níž došlo 
přestěhováním naší kanceláře a že výdejní doba k odebrání léků bude ve 

středu 30. června 2004 od 16. do 17. hodin v nové naší kanceláři.  

 

Mimořádný výbor, rozhodnutí o krojích, praporu a odznacích 

Dne 13. července 2004 svolal předseda členy výboru na 

mimořádné zasedání do klubovny v Evropském domě.  

Přítomni jsou přátelé: Evžen Báchor, Ing. Josef Křepela, Ing. 

Martin Hromádko, Ing. Josef Vlach, Ing. Bohumír Pitthard, Oldřich 
Kimler, Ing. Stanislav Poskočil, Josef Havrda. Schůzi předseda zahájil 

v 16. 05 hodin tím, že na dnešní schůzi musíme učinit rozhodnutí , které 
bude směřovat k prohloubení naší spolkové činnosti. Na to seznámil 

přítomné členy výboru s výsledky jednání, které uskutečnil ve věci našich 
krojů, vlajky a odznaků. Při dotazu u firmy, která se zabývá výrobou 

krojů, zjistil, že by u ní přišlo vyrobení jednoho kroje téměř na 12 tisíc 
Kč, což by bylo příliš drahé. Z tohoto důvodu učinil dotaz v textilní 
továrně ve Varnsdorfu, kde nám nabídli samet na vesty a to za přijatelnou 

cenu něco málo přes 200,-Kč za jeden metr. Náš kroj by měl sestávat 
v první fázi z vesty, bílé košile, černých nebo tmavohnědých kalhot a 

černých šněrovacích bot. Při tom by k výrobě připadala vesta a košile. 
V druhé etapě by se kroj doplnil o širokou vázanku a černý klobouk.  

Potom nastínil předběžnou kalkulaci ceny materiálu a ušití vesty a 
košile. Celková částka by neměla přesáhnout 1. 800,-Kč. Kroj by měli 

členové nosit při všech slavnostních příležitostech, jako jsou Výroční 
schůze, Dny medu a různé především městské slavnosti či při návštěvách 

družebních měst.  
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 Po těchto informacích položil přítomným otázku, zda jsou pro, 
abychom si nechali kroje ušít s tím, že by tyto byly ušity nejprve pro 
členy výboru a potom pro další naše členy, kteří by o kroj projevili zájem. 

Nikdo nebyl proti jeho návrhu, pouze přítel Poskočil uvedl, že má alergii 
na samet. Pro něho přislíbila přítomná švadlena Dagmar Jeníková, že mu 

opatří jiný materiál obdobné barvy. Potom tato vzala míry všem 
přítomným s tím, že se vynasnaží, aby vesty a košile byly do letošních 

Dnů medu hotovy. Co se týká zkoušek, nabídl přítel Báchor, že by se tyto 
mohly uskutečnit u něho doma.  

 Výbor potom souhlasil s tím, že přítel Báchor ve Varnsdorfu 
zakoupí cca 60 m sametu na vesty. Částka cca 7000 Kč bude uhrazena ze 

spolkových peněz, které se do naší pokladny budou postupně vracet, až 
jednotliví členové budou kroj platit.  

 Na našem praporu se již pracuje. Zbývá vyřešit ještě otázku jeho 
případného vysvěcení. Přítel Báchor se v této věci obrátí na diecézi 

v Hradci Králové.  

 Naše odznaky jsou dle vyjádření jejich výrobce hotovy. Ten je 
odeslal do Turnova na pokovení a do září bychom je měli mít.  

 V další části schůze předal přítel Báchor příteli Poskočilovi 
mapku, na níž jsou vyznačeny jednotlivé úseky k případnému doplnění a 

upřesnění.  

 Přítel Křepela pak uvedl, že nás vyzvali zahrádkáři, abychom se 

ve dnech 1. až 3. září t. r. zúčastnili svojí expozicí na jejich pravidelné 
výstavě v Bohdanči. K tomu se nabídl přítel Vlach a ještě vyrozumíme 

přítele Oldřicha Vondrouše.  

 Přítel Báchor spolu s jednatelem přítelem Vlachem vypracovali 

seznam našich členů, které navrhují k udělení vyznamenání za jejich práci 
ve prospěch včelaření. Seznam odeslali na ústředí. Jména zatím nechtějí 

uvádět, aby to bylo překvapení. Dále sdělil, že na srpnových schůzích 
bude asi chybět, neboť v té době bude na návštěvě ve Slovinsku u přítele 
včelaře Ivana Atelšeka.  

 Program na srpnovou členskou schůzi si zajistíme vlastními 
silami. V každém případě by tam mělo být probráno léčení Gabonem, 

předběžná příprava Dnů medu, seznámení s krojem a praporem.  

Tolik k této mimořádné schůzce.  
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Už máme vlastní prapor, na ostatním se pracuje máme novou 
klubovnu, mor na Přeloučsku pouze v měli, klinicky se neprojevil 

Na výborové schůzi, která se konala 16. srpna 2004 v klubovně 

v Evropském domě, byli přítomni přátelé: Ing. Josef Křepela, Ing. Josef 
Vlach, Ing. Jiří Marhan, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Stanislav Poskočil, 

Evžen Báchor, Josef Havrda.  

V 17. 10 hodin ji zahájil Josef Křepela přípravou nadcházející 

členské schůze. Protože se př. Křepelovi nepodařilo získat přednášejícího, 
budou projednány organizační záležitosti. Přítel Poskočil podá informace 

týkající se léčení jak současném Gabony, tak i podzimními fumigacemi. 
Pokladník přítel Marhan pak seznámí členy s postupem týkajícím se 

výplaty dotací. Dotace budou vypláceny na listopadové členské schůzi. 
Přítel Vlach se bude zabývat přípravou Dnů medu, hlášením stanovišť a 

burzou poptávek a nabídek.  

 Přítel Evžen Báchor předvedl členům výboru náš prapor, jehož 
vyrobení uhradil Magistrát města. Zhotovení přišlo na 5. 500,-Kč. Potom 

řekl, že jeden náš kroj je již hotový a že má příslib, že do Dnů medu bude 
všech 14 krojů ušitých. Hotový kroj předvedeme na nastávající členské 

schůzi, kde si budou moci tento objednat i další zájemci. Máme 
k dispozici látky na cca 45 vest. Otázku výroby klobouků ke kroji 

projednal u výrobce v Novém Jičíně. V souvislosti s našimi kroji 
vypracoval přítel Báchor pojednání o krojích, které přednese na členské 

schůzi. Zdůrazní v něm, že jsme jeden z mála spolků, který dobře pracuje 
a že je potřebné, abychom se zviditelnili a to nejen v našem městě. Řekl, 

že se snaží oddělit vlastní včelaření od spolkové činnosti, která by měla 
být výrazem naší pospolitosti a soudržnosti. V Pardubicích tomu tak bylo 

i v dřívějších dobách. O tom svědčí mimo jiné i to, že se schůzovalo 
v nejlepším hotelu, kterým byl tehdy hotel Zlatá štika.  

 Přítel Báchor projednal také vysvěcení našeho praporu, které se 

uskuteční na říjnových Dnech medu.  

Klubovnu máme jistou, na praporu se pracuje  

Dále předseda informoval výbor, že máme podepsanou smlouvu na 

tuto novou kancelář a to na dobu neurčitou s tříměsíční výpovědní lhůtou. 
Dále máme písemné povolení od rady Magistrátu, že můžeme použít znak 

města na našem praporu. Na internetové adrese Magistrátu máme svoji 
stránku. Další informace se týkala výsledku veterinárního šetření  moru na 

Přeloučsku. Mor byl pouze ve měli. Ve včelstvech se neprojevil, a tudíž 
ohnisko moru nebylo vyhlášeno. Mor však řádí na Moravě, kde 

v okresech Břeclav a Hodonín byla zjištěna další ohniska. Předseda též 
předběžně jednal s Magistrátem o dotaci, která by přispěla k ozdravování 

našich včelstev. Ta by měla být použita pro zakoupení kompresoru a 
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vyvíječe na aerosol. Bohužel nás předešel člen Okresního výboru přítel 
Emanuel Veselý, který o dotaci zažádal písemně a dostal ji. Kompresor a 
vyvíječ proto bude k dispozici u něho. Přítel Báchor uvedl, že cena cukru 

nezůstane na současně zvýšených 24, 90 Kč, ale od září se opět zvýší a to 
až na 30,-Kč.  

 Přítel pokladník Marhan vznesl dotaz, jakým způsobem se vrátí 
peníze, které byly vydány na materiál na kroje, vrátí do pokladny. Přítel 

Báchor uvedl, že provede kalkulaci, na kolik kroj přijde. K materiálu 
připočte částku 1. 000,-Kč za ušití. Celkovou částku pak uhradí každý 

zájemce o kroj při jeho objednání.  

 

Přítel Evžen Báchor připomněl, že končí současné volební období a 
že by bylo potřeba se touto skutečností zabývat. V první řadě podle něho 

je potřeba, aby se k dalšímu působení ve výboru vyjádřili stávající 
členové. Na to přítel Josef Křepela uvedl, že jak slíbil, do výboru za sebe 

přivedl náhradu a to přítele Martina Hromádka a že sám ve výboru skončí. 
Je však ochoten být nadále nápomocen. Přislíbil nadále účast při 
zařizování naší klubovny.  

 Přítel Havrda přislíbil další setrvání , které bude záviset na jeho 
zdravotním stavu. Další členové výboru se zatím nevyjádřili.  

 Potom se hovořilo o problému jak zabezpečit včelí dílo , které je 
uloženo mimo úly. Vhodným se jeví uložení plástu v nástavcích, které se 

uspořádají do „komínu“. Ten se potáhne „rukávem“ folie PVC a na dno se 
dá miska s formaldehydem, nebo se nástavky proloží tabletami INVETU.  

 Přítel Pitthard vznesl dotaz, zda na Dnech medu budeme opět 
nalévat medovinu. Pokud ano, tak by bylo dobré ji včas opatřit. Medovinu 

tentokrát přivezeme z Nasavrk, kde ji vyrábějí v obdobné kvalitě a máme 
to tam podstatně blíže než do Dolu.  

 Na aktiv do Nasavrk dne 11. září 2004 pojedou přátelé Báchor, 
Vlach a Marhan.  

 V závěru přítel Báchor uvedl, že program na Dny medu bude 

přibližně jako loni, měli bychom jej něčím vylepšit. A úplně nakonec 
uvedl, že máme možnost zřídit si vlastní včelařskou stálou expozici 

v zámečku pod Kunětickou horou, kde je v současné době zřizováno 
muzeum perníku.  

 V 18. 25 hodin byla výborová schůze ukončena.  
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Předvedení kroje mělo úspěch 

Členská schůze se konala 19. srpna 2004 v kavárně Evropa. V 16. 

40 hodin ji zahájil předseda přítel Evžen Báchor, který se jako první ujal 
slova, když řekl, že jsme si na začátku stávajícího volebního období dali 

do vínku, že navážeme na dobré tradice našeho spolku. První předsevzetí, 
že se přestěhujeme z okraje města do jeho středu, se nám podařilo splnit. 

Dále chceme posilovat pospolitost našich členů a udržet při naši činnosti 
přátelskou atmosféru. Za tím účelem jsme si nechali zhotovit odznaky, na 

nichž je patrno, že jsme hrdí na to, že jsme pardubičtí včelaři. Na dnech 
medu představíme náš nový prapor, kde je na modré obloze zlatý plást se 

včelou a znak města Pardubic. Prapor nám o Dnech medu vysvětí 
hradecký biskup.  

Dále uvedl, že do Dnů medu budeme mít k dispozici 14 krojů, které 
si nechali ušít členové výboru a kterými zpestříme tuto naši akci a kterými 

se můžeme pochlubit i při různých akcích pořádaných v rámci města, 
popřípadě i v cizině. Kroj bude sestávat z bílé historické košile 
s nabranými rukávy s prodlouženými manžetami, červené stužky a zlaté 

vesty. K němu se budou hodit černé kalhoty a černé boty. S výhledem ke 
kroji přibude široká kravata a černý klobouček. V tomto provedení se 

podobá našemu národnímu kroji. Vyslovil přesvědčení, že si většina tento 
kroj bude chtít pořídit. Zájemci se mohou již dnes nechat od přítomné 

švadleny Dagmar Jeníkové změřit a tím si kroj objednat. Přečetl pak 
myšlenky, které odpovídají na otázku „Proč kroj?“ 

 V průběhu vystoupení přítele Báchora předvedla první z krojů 
jeho manželka. Předvedení kroje bylo odměněno potleskem. Přítel Báchor 

nakonec uvedl, že se změnilo datum konání Dnů medu. Ty budou 9. a 10. 
října 2004, V této souvislosti požádal přítomné o pomoc při instalaci i 

zapůjčení včelařských exponátů.  

 Přítel Poskočil připomněl zásady, které je nutno dodržet při léčení 
Gabonem, který by měl ve včelstvech působit 24 až 30 dnů, ne déle. 

V říjnu pak provedeme dvakrát ošetření fumigací a to s odstupem 14 dnů. 
Požádal přítomné důvěrníky, aby na příští členské schůzi mu předali 

v jednom vyhotovení protokol o třech ošetřeních. Řekl, že mu tolik nevadí 
to, že tam budou datumy fumigací dopředu, chtěl by však mít jistotu, že 

jsme na nikoho nezapomněli. Nakonec sdělil, že v září předáme 
důvěrníkům přehled nového uspořádání úseků.  

 Přítel Křepela zdůraznil, proč nesmějí zůstat gabonové pásky ve 
včelstvech déle než třicet dní. Tím, je nebezpečí vzniku rezistence u 

roztočů.  

 Přítel Vlach, oznámil, že došlo ke změnám důvěrnické sítě i 

některých rajonů. Požádal přítomné, aby při podávání žádosti o dotace 
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odevzdali i Hlášení počtu včelstev a stanovišť s registračními čísly. U 
zatím odevzdaných jsou právě nedostatky v absenci těchto čísel. Dále 
požádal o pomoc při organizování Dnů medu, poprosil o malé skleničky 

medu, kterými jako v minulosti odměníme účinkující děti. Uvedl, že na 
Dnech medu si může každý, kdo bude chtít prodat přebytky medu a to za 

cenu, kterou si každý sám zvolí. Hledáme náhradu za paní Moravcovou a 
také není ještě dohodnuta přednáška. Kdo může, nechť přinese kousek 

vosku na výrobu svíček. Na minulých dnech byl o tuto činnost, zejména 
mezi dětmi, velký zájem. Na závěr připomněl, že stále funguje Burza 

nabídek a poptávek a že se u něho může přihlásit každý, kdo něco 
potřebuje či komu něco přebývá.  

Pan Josef Hrstka hostem na členské schůzi  

Na členské schůzi byl jako host přítomen pan Josef Hrstka z 
Pardubic, Sakařova ulice 384, který má tamtéž malou prodejnu pro 

zahrádkáře a který je známý především svojí publikační a jinou činností. 
Byl to on, kdo se loni zúčastnil jako zahradní rádce našich Dnů medu a i 
letos tam bude působit. Protože snad každý Čech je zahrádkář, vzbudila 

jeho expozice jedovatých rostlin i jeho znalosti z oboru zahradnictví 
značný zájem návštěvníků a doufáme, že tomu bude tak i letos. Na dnešní 

schůzi připomněl řadu zahrádkářských výstav na Pardubicku i Hradecku.  

 Přítel Marhan sdělil, že už dostal od mnohých žádost o dotaci. 

Žádosti bude přijímat i na záříjové členské schůzi šestnáctého . 
V některých chybí na Hlášení registrační číslo chovatele. Doporučil těm, 

kteří ztratili loňský dopis z ústřední evidence, že si o tato čísla mohou 
napsat a tona adrese: Českomoravská společnost chovatelů a. s., 

pracoviště ústřední evidence včel, 252 09 Hradišťko pod Medníkem. Dále 
uvedl, že výplata dotací bude na listopadové členské schůzi. Ti kdo mají 

včelstva na území jiné Základní organizace, musí k žádosti přiložit 
registrace od tamní ZO.  

V diskusi vystoupil předseda s tím, že ze zpráv ČTK vyplývá, že 

cena cukru poroste i nadále a že do konce září by měla být až 30,-Kč/1 kg. 
Cenu cukru my neovlivníme, nebudeme situaci však řešit zvýšením ceny 

medu. Toho bylo letos zhruba polovina co loňského roku. Koncem 
července už nebyla žádná snůška a hrozil včelkám hlad . Jinak v letošním 

roce je nadúroda vos, které obtěžují včelstva. Dále uvedl, že na Moravě 
bylo zjištěno dalších 8 ohnisek moru včelího plodu. Ve Břehách není mor 

potvrzen. Loni byl mor v naší blízkosti jen u Krasnice.  
 Přítel Paulus se dotázal, zda by nešlo objednat cukr pro organizaci 

přímo v cukrovaru.  
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 Přítel Báchor uvedl, že by bylo dobré zřídit malou prodejnu. 
Doposud však nemáme na tuto prostředky ani vhodnou místnost. Požádal 
o to, kdo by věděl o vhodných prostorách, aby nám to sdělil.  

 Přítomna i na této schůzi je stále švadlenka, která může vzít 
zájemcům o kroj míry.  

Nakonec přítel Vlach přečetl výkupní ceny medu, tak jak je vydala 
a. s. VČELA PŘEDBOJ k 3. 7. 2004.  

 V 17. 55 hodin přítel Báchor členskou schůzi ukončil.  

 

 

Hranice území naší základní organizace, rozdělení úkolů na 

Dny medu 

13. září 2004 schůze výboru v klubovně v Evropském domě.  

Přítomni jsou přátelé: Evžen Báchor, Ing. Josef Křepela, Ing. Jiří Marhan, 
Ing. Josef Vlach, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Stanislav Poskočil, Ing. 
Josef Šroll, Oldřich Kimler, Ing. Martin Hromádko, Zdeněk Matoušek, 

Josef Havrda.  
V 17. 10 hodin zahájil výborovou schůzi přítel Evžen Báchor. 

Ten předal příteli Vlachovi výsledky veterinárního vyšetření včelstev, 
které na území naší ZO přivezl přítel Tichý. Dále konstatoval, že musíme 

upřesnit hranice území naší Základní organizace. Ty by měly být buďto 
stávající podle toho, jak se kdysi dohodly, nebo by měly být totožné 

s hranicemi správními, které určují území Pardubicka, Holicka a 
Přeloučska. Rozhodnutí by měl učinit Okresní výbor ČSV. Obě mapy 

předal rovněž příteli Vlachovi, který je členem OV ČSV.  

 Následovalo jednání směřující k zajištění Dnů medu. Přítel 

Báchor rozdal členům výboru program Dnů medu a uvedl, že došlo 
k jedné změně a to, že nebudeme moci zahájit práce v pátek odpoledne, 
nýbrž až v sobotu ráno. Potom byly rozděleny úkoly a to takto: 

Přítel Ing. Stanislav Poskočil připraví vše, co bude potřeba 
k zajištění soutěže o nejlepší med. Od přítele Báchora převzal hodnotící 

tabulky.  
Přítel Ing. Jiří Marhan zajistí přivezení 8 stánků, dále zajistí obědy 

pro pořadatele a v Soutěži o nejlepší med bude měřit obsah vody v medu.  
Přítel Josef Havrda přiveze ze Základní školy Staňkova výzdobu a 

na výstavu přiveze zasklený úlek se včelami.  
Přítel Ing. Bohumír Pitthard zajistí ochutnávku medoviny.  

Přítelkyně Ing. Jitka Duchová se bude věnovat účinkujícím 
souborům a pomůže příteli Křepelovi při přebírání soutěžních vzorků.  
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Přítel Ing. Josef Křepela, mimo přebírání soutěžních vzorků, 
dárkových skleniček s medem a vosku, bude v průběhu Dnů medu působit 
jako náš tiskový mluvčí.  

Přítel Ing. Jiří Vojtěch předvede laboratorní vyšetření medu a 
vytáčení medu.  

Přítel Oldřich Kimler se bude věnovat osvětě (historie, literatura, 
panely).  

Přítel Evžen Báchor navrhl odměnit přítele Václava Bureše na 
Dnech medu čestným odznakem a poděkováním za jeho obětavou pomoc 

naší ZO. Dohodl s ním také, že nám předá zpět knihovnu, kterou 
umístíme v naší klubovně.  

Přítel Ing. Josef Vlach bude jako vždy hlavním organizátorem Dnů 
medu.  

Výbor dále schválil výši poplatků za jedno včelstvo pro příští rok. 
Poplatek za léčiva zůstane ve výši 8,-Kč a poplatek pro ZO bude rovněž 

8,-Kč.  

Přítel Báchor konstatoval, že bychom měli naši klubovnu využívat 
ve větší míře než dosud. Vyzval přítomné, aby přišli s návrhy, jak toho 

docílit. Řekl, že spolková místnost je pro nás nutností .  

Program nastávající členské schůze bude vyplněn přebíráním 

žádostí o dotace a hlášení, předáváním odznaků a zajišťování úkolů 
souvisejících s pořádáním Dnů medu. Bude to poslední příležitost stanovit 

jmenovitě, kdo s čím pomůže a kdo co na výstavu přinese.  

Nakonec přítel Zdeněk Matoušek předal věci, které v souvislosti 

s jeho ukončením včelaření poskytne naší ZO. Jedná se především o 
literaturu do naší knihovny. Za ni mu bude vyplaceno 400,-Kč.  

V 18. 35hod. přítel Báchor výborovou schůzi ukončil.  

 

Přebírání žádostí o dotace, příprava Dnů medu - upřesnění 
úkolů 

Členstvo se schází 16. září 2004 v kavárně Evropa, kde v 16. 45 

hodin zahajuje oficiálně členskou schůzi místopředseda přítel Josef 
Křepela. Seznamuje přítomné s programem, který bude sestávat 

z přebírání žádostí o dotace a hlášení, z přípravy letošních Dnů medu a 
předávání pamětních odznaků, které měly být vydány u příležitosti oslav 

95. výročí trvání organizovaného včelaření na Pardubicku. Jsou 
předávány tedy s určitým zpožděním, které zavinila i zdlouhavá výroba, 

aktuálnost však neztrácejí, naopak budou do budoucna symbolem 
příslušnosti k rodině pardubických včelařů.  
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Potom předal slovo předsedovi příteli Evženu Báchorovi, který 
sdělil, že nebudeme mít k dispozici prostory v Hronovické v pátek. Z toho 
důvodu bude začátek programu posunut až na 10. hodinu. Otevření 

výstavy jakož i začátek hodnocení soutěžních vzorků medu bude v 10. 30 
hodin. Soutěže o nejlepší med se budou moci zúčastnit i nečlenové naší 

ZO v kategorii „Hosté“, kterým budou předány pouze diplomy o účasti. V 
11. 00 hodin bude vysvěcen náš prapor a kroj. V 14. 00 hodin bude náš 

člen přítel MUDr. Radek Hubač přednášet na téma vliv včelích produktů 
na lidské zdraví. Ve 13. 00 hodin v neděli se uskuteční beseda s Ivetou 

Divišovou, v 15. 00 pak bude vyhodnocena soutěž o nejlepší med. V 17. 
00 budou pak Dny medu ukončeny. Účast i letos přislíbil slovinský včelař 

pan Ivan Atelšek.  

Následně byly upřesněny úkoly jednotlivým členům. Přítel Křepela 

bude přebírat vzorky do soutěže v sobotu od 07. 00 do 09. 00 hodin. Paní 
Vlachová zabalí skleničky s dárkovým medem, přítel Jiří Vojtěch 

předvede laboratorní vyšetření medu, přátelé Oldřich Kimler a Jaroslav 
Kraus budou mít na starost historii ZO a literaturu, přítel Ladislav Skřek 
přiveze historický medomet.  

Přítel Báchor pak požádal přítomné, aby v sobotu ráno přišli 
pomoci s montáží stánků, s výzdobou a rozmístěním stolů. Požádal také o 

donesení kousků vosku na výrobu svíček, kterážto se loni dětem velmi 
líbila. Rovněž požádal členy o přinesení malých skleniček s  medem, 

kterými odměníme účinkující děti.  

Přítel Josef Vlach uvedl, že Dny medu jsou našimi „dožínkami“a 

proto bychom měli všichni pozvat své přátele a známé. Požádal pak 
všechny, kteří se budou pohybovat v blízkosti ochutnávaných medů, aby 

dohlédli na pravidlo, že na každou ochutnávku si je nutno vzít novou 
špejličku. Připojil se k žádosti o to, aby každý kdo může, přinesl kousek 

vosku, budeme ho potřebovat alespoň 20 kg. Požádal také o přinesení 
exponátů na výstavu a to nejen historických. Kdo má nějaký zlepšovací 
návrh, o němž si myslí, že by mohl být využit i ostatními, tak jej též může 

přinést. Parkování zajistí opět na nádvoří VČE. Věci jako nářadí a 
podobně opět přinese v sobotu ráno. Nakonec vyslovil přesvědčení, že 

přijdou pomoci nejen ti, kdož chodí každý rok ale i další kteří budou moci 
přijít.  

Na výzvu přítele Křepely, zda se někdo chce zeptat ke Dnům medu, 
nikdo nereagoval a slova se ujal pokladník přítel Jiří Marhan, který 

přečetl jména 25 členů, kteří si do dnešního dne nepodali žádost o dotaci.  

Přítel Báchor dále sdělil, že na Dnech medu bude přítomna 

včelařské prodejna z Hradce Králové, a ti kdož by chtěli něco atypického 
si do Hradce Králové mohou předem zavolat, aby jim to přivezli. 
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Přejímku dotací jsme měli uzavřít již včera. K odznakům řekl, že při 
poptávce ve firmě, která je v Turnově vyrábí, mu bylo sděleno, že by 
takový odznak přišel na 350,-Kč. My jsme jej však pořídili za Kč 95, -. 

Na říjnovou členskou schůzi přijde opět švadlena, která vezme míry 
dalším zájemcům o kroj.  

 Z informací, které byly uvedeny na aktivu v Nasavrkách, vyplývá, 
že výkup medu vázne a to v důsledku velkého přílivu medů do Evropy a 

to zejména z Číny. Většina výkupců zastavila výkup, potíže má i Včela 
Předboj. Výkup pro Včelpo prováděný přítelem Rouskem však pokračuje. 

Přítel Rousek je z Hradce Králové a má chalupu v Komárově za 
Dašicemi. Dále uvedl, že nás v říjnu čekají dvě fáze léčení proti varoáze. 

Před tím vyčistit podložky a po obou fumigacích spočítat roztoče. 
Knihovnu od přítele Václava Bureše převezmeme zpět a umístíme ji 

v naší klubovně. Nakonec doporučil využívat naší klubovnu, a to i pro 
jiné aktivity.  

V 17. 30 hodin byla členská schůze ukončena.  

 

 

Přebíráme kroje 

6. 10. 2004 přebíráme v klubovně od švadleny právě ušité kroje. 
Mnozí z nás se přesvědčují o rčení že „ušít něco horkou jehlou“ se zřejmě 

podařilo i paní švadleně. Někomu upadaly knoflíčky od košile ještě 
v klubovně, někomu až doma.  

 

V. ročník Dnů medu,  

které se 9. a 10. října 2004 konají opět v Hronovické ulici 
v prostorách druhé divadelní scény. Účast italských včelařů, která byla 

avizovaná na výborové schůzi dne 19. 4. 2004 se neuskutečnila. Zato opět 
přijel už „náš starý známý“ Ivan Atelšek ze Slovinska. Zdánlivou 
překážkou se jevila i skutečnost, že jsme nemohli začít instalovat výstavu, 

stavět stánky a navážet tam exponáty a výzdobu již v pátek odpoledne, jak 
tomu bylo v předcházejících ročnících. Na druhé divadelní scéně se totiž 

v pátek večer ještě konal velký koncert. V noci pracovníci druhé divadelní 
scény vše uklízeli a my jsme mohli začít Dny medu připravovat až 

v soboru v 6 hodin ráno. Avšak díky mnoha přispěchavších našich členů 
se vše zvládlo a V. ročník Dnů medu mohl být podle předem stanoveného 

programu v 10. 00 hodin otevřen.  

 Po půl hodině zahájil přítel Ing. Stanislav Poskočil, coby předseda 

desetičlenné poroty, hodnocení soutěžních vzorků medu. Soutěžních 
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vzorků bylo 82 a 2 vzorky medu pastovaného. Stejně jako o minulém 
ročníku byl hodnocen i obsah vody v medu a ten jako jeden 
z rozhodujících a objektivních kritérií byl hodnocen desetinásobkem 

bodů. Když ostatní kriteria to je čirost, chuť, vůně a čistota byly 
hodnoceny od jednoho do deseti bodů, tak obsah vody byl hodnocen od 

10 do 100 bodů. Důvodem této změny bylo to, aby objektivní údaj 
ovlivnil hodnocení tak, jako by byl proveden deseti porotci. Měření se 

stejně jako loňského roku ujal náš pokladník přítel Ing. Jiří Marhan.  

 V 11 hodin přivítal předseda ZO přítel Evžen Báchor primátora 

města pan Ing. Jiřího Stříteského na podiu, kde byli nastoupeni členové 
výboru. Jak předseda, tak i ostatní členové výboru na podiu byli v nových 

krojích, které sestávaly z bílé košile s nabranými rukávy, medově žluté, 
červeně lemované vesty, tmavých kalhot a černé obuvi. Na krku měli 

červenou mašličku a na vestě nové odznaky s nápisem VČELAŘI 
PARDUBICE. Krátce na to zazněly z balkonu famfáry a za jejich zvuku 

vchází na podium jako praporečník náš bývalý jednatel přítel Ing. 
Stanislav Panuš a přítel Miroslav Kadleček, který nese odznaky a spolu 
s nimi přichází Petr Šabaka, kaplan z římskokatolické farnosti Pardubice 

se dvěma ministranty. Po jejich příchodu nastávají slavnostní okamžiky 
požehnání, které se dostává našemu praporu, krojům a odznakům. V této 

chvíli v sále utichá šum a zaplněný a ztichlý sál naslouchá slovům pana 
kaplana. Pisatel těchto řádků využil nabídky, kterou mu pan kaplan učinil 

a zanáší do této kroniky celé znění jeho proslovu.  

 

Nejprve komentář k žehnání spolkového praporu, krojů a 
odznaků ZO ČSV Pardubice: 

  

 Dámy a pánové,  

 Za několik okamžiků požehnáme prapor, kroje a odznaky našeho 
včelařského spolku. Dříve, než k tomuto aktu přistoupíme, je dobré zmínit 
několik drobností pro lepší pochopení obsahu.  

 Co to znamená žehnání? Slovo žehnat nebo i dobrořečit znamená 
říci nad něčím, nebo nad někým „dobré slovo“, slovo, které má moc se 

stát skutečností.  

 Žehnání praporu, krojů a odznaků je symbolickým úkonem. 

Symbol je nejen znamením, které nás odkazuje na jinou realitu, ale 
zároveň nás vtahuje do vztahu s touto realitou. Proto tímto symbolickým 

aktem dáme jak spolkovému praporu, krojům i odznakům zaměření, účel, 
hlubší smysl.  
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 Žehnat tyto věci bude duchovní. I on zde vystupuje jako symbol. 
Symbol přesažnosti. Náš život se neomezuje na léta našeho osobního 
života, ale spojí nás s generacemi, které žily před námi a přijdou po nás.  

 Během žehnání bude používat vodu a kadidlo.  

 Z vody vzešel život. Voda je symbolem omytí, čistoty a nového 

začátku. Spolkový prapor, kroje i odznaky budou vodou prokropeny.  

 Kadidlo se používá v náboženstvích všech kultur. Jeho vonný dým 

nám symbolizuje i naše stoupající přání a modlitby. Kouř kadidla 
vyplňuje jinak neviditelný prostor. Je proto symbolem Boží přítomnosti.  

 Můžeme se tedy nyní ponořit do tohoto symbolického aktu – 
žehnání spolkového praporu, krojů a odznaků.  

 

Promluva k žehnání praporu, krojů a odznaků včelařského 

spolku 

Pardubice 9. října 2004 

 

 A. de Saint-Exupéry prý řekl: „Člověk přece nemůže trvale žít 
z ledniček, politiky, financí a křížovek ˇČlověk to prostě nemůže. Člověk 

přeci nemůže žít trvale bez básní, bez hudby, bez barev, bez lásky. “ 

 A naše setkání je toho důkazem. Není možné žít pouze před 

obrazovkou televize na pohodlném divanu přikrytý novinami. Každý, kdo 
tu je, jistě přišel, aby se setkal s druhými, aby se rozdělil o plody své 

práce, nejen aby je sám zkonzumoval. A proto, abyste vytvořili pevnější 
pouta, tvoříte společenství, ve kterém máte své pevné místo a zázemí. A já 

se cítím být poctěn, že se u vás mohu trochu „ohřát“ a povzbudit.  

 Protože jsem duchovní a mým průvodcem je Kniha knih, Bible, 
otevřel jsem ji, abych v ní nalezl povzbuzení pro vás. Tím prvním 
povzbuzením byl text, jste teď vyslechli.  

 Druhým povzbuzením je význam vaší práce. Podílíte se na 

něčem, co naši předkové považovali za dotek tajemna. Tím tajemnem byla 
samotná existence medu. Co je vlastně med a co se o něm dočteme 

v Bibli? Jistě víte o medu více nežli já, ale snad přispěji s troškou „do 
vašeho mlýna“.  

 Lidé starověkých civilizací viděli v medu nositele zvláštních sil a 
užívali jej jako ozdravný lék i jako prostředek zahánějící démony. Med je 

pokrmem bohů. V římské kultuře se prý med řinul z nebe jako rosa 
padající v kapkách ze stromu světa. Sparťané pak užívali medu 

k balzamování králů. V židovské biblické kultuře med přicházející z nebe 
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otvírá člověku obrácenému k Bohu jeho vnitřní zrak, proto nejen náhodou 
byl med divokých včel potravou Jana Křtitele, který žil na poušti a z ní 
ohlašoval příchod Zachránce lidského rodu. Samo přemýšlení o Božím 

slově Bible se stává na jazyku medovou sladkostí. Tak mluví kniha 
přísloví: „Tak jak med je sladký a dobrý patru úst, taková je moudrost 

pro duši. “ Med je stravou Zachránce lidstva a budeme jej jednou jíst 
v ráji.  

 Proto si vážím vaší práce, která je prosycena nejen vůní medu, ale 
i vůní z rajské kuchyně, která na nás jednou čeká.  

 A co včely? Co říkají naši předkové o včelách? U starověkých 

národů platila za symbol života znovu povstávajícího ze smrti a rozkladu. 

Včela je sice mezi živočichy létajícími ve vzduchu malá, ale, jak říká 
kniha moudrého žida Síracha, „To, co dává, je ze všeho nejsladší. “ A 

jinde: „Ovoce jejího úsilí přispívá ke zdraví králů i prostých lidí. “ A 
v mimobiblické křesťanské tradici se dostala včela takřka do centra života 

církve, když v nejrannější verzi velikonočního zpěvu EXULTET nacházíme 
chválu na včelu: „Ó v pravdě blažená včela, tak podivuhodná! Její rod 
nezraňuje nic mužského, nevyvyšuje ji rození a děti ji nezbavují 

neporušitelnosti. Tak i svatá Maria panensky počala, panensky porodila a 
pannou zůstala. “ 

 Během svého studia církevních otců, jsem narazil na jistého 
Theodoreta z Kyrrhu, který žil v maloasijské Antiochii v 5. století po 

Kristu. Ten v jednom svém díle staví člověku před oči příkladnost včel:  

 Jaký je první příklad včel? Je to právě ona nádherná rozmanitost, 

účinnost v její práci, dokonalá organizace, tedy dělba práce. To vše je pak 
dílem Boží prozřetelnosti, která vložila dar dovednosti i tvorům bez 

rozumu.  

 Včely, říká Theodoretos, nabízejí lidem své velké a krásné úsilí, 

plod své práce, med. Tak sladký a dobrý. Jako služebníci podřízení 
zákonu autority vylétají z příbytku, sbírají to, co je užitečné, dobrovolně 
přinášejí své břemeno, budují s horlivostí, plní tekutým medem nádoby, 

jež pak opatřují pečetí, a tak med chrání jako poklad. Měli bychom, 
užívajíce plody těchto tvorů, zanechat nešetrných řečí o Tom, který nám 

tyto dobré věci dává. Na prvním místě se nauč, jak velká jsou dobra, která 
přináší svornost. Člověče, ty který jsi bytost obdařená rozumem, uč se od 

zvířat bez rozumu.  

 Druhý příklad včel pro člověka je ten, že člověk, rozumná bytost, 

má volit to, co je u zvířat spontánní. Základní a nejdůležitější volbou je 
pro Theodoreta spojení s Bohem. Bůh totiž ozdobil některé druhy 

živočichů bez rozumu různými přirozenými privilegii, která mají sloužit 
k poučení lidí nebo dokonce k jejich obžalobě.  



 40 

 Pokračuje: Stvořitel nabídl plody pracovitost včel, aby ponížil náš 
pyšný mozek tím, že ho postavil vedle ostatních živočichů. Proč jsi, 
člověče, sklíčený, když se díváš na včely, jak vykonávají umně dílo, ke 

kterému jsou určeny? Jistě tvá ješitnost a nadutost je ponížena tím 
malinkým živočichem, který sice není obnažen rozumností, avšak je ti 

vzorem.  

 Ke včelaření nerozlučně patří sázení stromů, pěstování květin, 

tedy zahradnictví a sadařství. Stejně tak jako naši dědové obdělávali půdu 
a sázeli stromy, abychom my mohli dík včelkám okoušet sladkost jejich 

potu, tak i my jsme dne voláni po tomtéž. Vždyť máme před očima své 
děti. Včelaři tak spojují minulost s přítomností a přítomnost 

s budoucností. Včelaři si váží své země a chrání ji. Proč? Protože ji 
potřebují.  

Rád bych se na závěr své promluvy ještě jednou dotkl myšlenek, 
které jsem vám nabídl a shrnul je.  

 Hluboce si vážím vaší práce i snahy po vytvoření silnějších vazeb 
ve vašem včelařském spolku. Toho dokladem jsou vaše kroje, odznaky a 

prapor, v jehož stínu budete společně usilovat o svornost.  

 Navazujete zpřetrhané kořeny s našimi předky, když se poutáte 

k zemi, kterou zúrodnili oni a chytáte svým dětem ten samý sladký med a 

plody naší země.  

 Svou prací se nakonec dotýkáte kořene moudrosti a odlesku 

budoucího ráje.  

A já jsem rád, že jsem vám mohl přednést těchto několik slov, byť 

věkem mladý.  

Nyní přistoupíme k samotnému obřadu žehnání. Kéž to jsou 

okamžiky opravdu slavnostní a nezapomenutelné. Kéž tyto symboly vaší 
svornosti vám připomínají vaši dobrou vůli nežít jen z těch ledniček a 

televizorů.  

      Petr Šabaka, kaplan 
v Pardubicích 

          9. října 2004 

 

Ihned po proslovu následovalo požehnání praporu, krojů a odznaků 
i všem přítomným. Vystoupení pana kaplana Šabaky bylo vyslechnuto za 

naprostého ticha v sále, aby v zápětí bylo odměněno potleskem.  

 Po tomto aktu popřál primátor města Pardubic Ing. Jiří Stříteský 

hodně zdaru naší práci, které si velmi cení pro její přínos nejen 
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ekonomický, ale i pro společenský život v našem městě. Přítel Evžen 
Báchor využil této slavnostní příležitosti a pana primátora přijal jako 
čestného člena naší Základní organizace a současně mu předal jeden náš 

včelařský odznak.  

Návštěvníci, kterých byl zcela zaplněný sál, se pak mohli věnovat 

prohlídce vystavených exponátů souvisejících se včelařením, ochutnávce 
různých druhů medovin, kozích sýrů a po dvanácté hodině, kdy skončila 

práce komise i ochutnávce soutěžních vzorků medu.  

Pokusím se provést čtenáře těchto řádků velkým sálem druhé 

divadelní scény a seznámit jej s tím, co bylo k vidění, ochutnání či 
zakoupení. Vlevo od vchodu do sálu byl stánek s Krkonošskou 

medovinou paní Hany Boháčové z Rudníku u Vrchlabí. U tohoto stánku 
je možné několik druhů medoviny ochutnat i zakoupit. Medovina 

k ochutnání se podává i teplá. V dalším stánku jsou k dostání sklenice na 
med a víčka na ně. Dva naši členové a to přátelé MUDr. Radek Hubač a 

Ing. Josef Vlach nabízejí med. Přítel Hubač pak navíc i propolisovou 
tinkturu a mast. Manželka přítele Vlacha se opět jako v minulém ročníku 
věnuje dětem, kterým napekla medové perníčky a umožnila dětským 

návštěvníkům si je podle vlastního přání ozdobit.  

Na protilehlé straně od jeviště má svoji expozici Zahrádkářský 

rádce pan Josef Hrstka ze Sakařovy ulice čp. 384. Jmenovaný vystudoval 
včelařskou a ovocnářsko pěstitelskou školu v Nasavrkách. Protože má 

však alergii na včelí bodnutí, včely chovat nemůže, ale nám včelařům je 
příznivě nakloněný. Je to člověk veselé povahy, nešetřící vtipem i 

dobrými radami všem, kdož jej o radu požádají. Sám byl otcem a 
spolutvůrcem panelů, na nichž je na 120 jedovatých rostlin, z nichž je 

většina léčivých. O Josefu Hrstkovi je možno dodat, že vydává jako 
občasník - noviny zvané Hrstkoviny, a že je prezidentem Středoevropské 

melounové ligy.  

Vedle je prodávána kosmetika, vyrobená s přídavkem včelích 
produktů, zejména mateří kašičky a propolisu.  

V rohu je pak expozice mladých koziček z kozí farmy z Licibořic. 
Tam je také k ochutnání i ke koupi několik druhů kozích sýrů.  

Na protilehlé straně od vchodu má stánek prodejna včelařských 
potřeb z Hradce Králové. Její ochotní majitelé, jedná se o rodinný podnik, 

sami též včelaří a několikrát do roka k nám do Pardubic zajíždí s dosti 
širokým sortimentem včelařských potřeb.  

Vedle prodejny se předvádí umění při výrobě krajek.  

Již podruhé nás navštívil slovinský včelař Ivan Atelšek. I jemu 

jsme dali k dispozici jeden z osmi stánků. U něho se můžeme přiučit, jak 
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propagovat včelařství. Po oba dny je oblečen ve včelařském kroji 
s černým kloboučkem na hlavě. Každou chvíli jej lze spatřit, jak dává 
návštěvníkům Dnů medu ochutnávat lipový med a to přímo s kouskem 

panenského plástu. Ve stánku vystavuje několik jednodruhových medů, 
jako například med třešňový, lipový, kaštanový a med z jedle. Každá 

sklenice je opatřena nálepkou podávající informaci o obsahu i adresu 
včelaře. I letos dává ochutnávat jeden ze svých výrobků, kterým je 

hruškovice s lipovým medem. Příbuznost našich jazyků umožňuje 
poměrně snadno mnohým z nás vést s ním diskusi o včelaření. Sám uvádí 

rozdíl v ošetřování včelstev. Ten vidí především v tom, že se u nás, na 
rozdíl od nich, chovají silná včelstva. Shodli jsme se na tom, že hlavním 

důvodem je rozdíl mezi tím, co příroda nabízí našim a jejich včelám. Ve 
Slovinsku začíná snůška v březnu a končí v září, kdežto u nás se musí 

včelstvo připravit na daleko kratší trvání snůšky a to na měsíce květen a 
červen. Pozdější doba už pro většinu z nás, kteří včelaří na Pardubicku, 

jen málokdy něco přinese. Komu se u nás nepodaří přivést včelstva včas 
do síly, tak to pozná zákonitě na výnosu medu.  

Pokračujme však v naší cestě po obvodu velkého sálu. Vedle 

stánku Ivana Atelšeka se prodává zdobený perník pardubické firmy JaJa a 
už jsme došli do rohu, kde jako o minulých ročnících přítel Bohumil 

Pitthard spolu se svoji manželkou dávají návštěvníkům ochutnávat 
několik druhů medovin. Tentokrát jsou to medoviny z Nasavrk, kde je 

vyrábí firma Trikam v. o. s. pod názvem Železnohorská medovina. 
Ochutnávky jsou zdarma, několik lahviček bylo zakoupeno ze spolkové 

pokladny. Došli jsme až pod podium, kde je opět několik žákyň 
Floristické školy, které pod dohledem paní ředitelky předvádějí své umění 

ve vazbě kytic. Floristická škola se také zasloužila o vkusnou květinovou 
výzdobu stolů uprostřed sálu, na nichž jsou soutěžní vzorky medu.  

Ke změně došlo u stolečku, kde se zdobily medové perníčky. Za 
zesnulou paní Zdenu Moravcovou tam svoje umění předváděla paní Marie 
Melšová z Budislavi u Litomyšle. Ta při rozhovoru s šéfredaktorem 

časopisu Včelařství vzpomněla Zdenu Moravcovou, od níž se svému 
umění také trochu přiučila.  

Když zvedneme oči a pohlédneme na jeviště, tak náš pohled upoutá 
několik věci. Je to transparent s nápisem ČEBELARSKÁ RAZSTAVA, 

což ve slovinštině znamená včelařská výstava, pod ním výzdoba ve formě 
velkého plástu se včelami a pravému okraji jeviště vévodí náš nový 

prapor.  

Na téže straně, ale pod jevištěm, se věnuje osvětě přítel Jaroslav 

Kraus, který tam vystavuje včelařskou literaturu. A jsme u poslední části 
naší obchůzky sálem a to u stěny vpravo od vchodu. Zde je několik 

panelů zhotovených přítelem jednatelem Ing. Josefem Vlachem. Na nich 
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jsou vystaveny dokumenty a fotografie z historie i současnosti naší 
včelařské organizace i zajímavosti ze života včel.  

Značnou pozornost, zejména dětí, po oba dny vzbuzoval prosklený 

úlek s živými včelami umístěný proti vchodu do sálu, který tam 
vystavoval pisatel těchto řádků. Ten se po oba dny u úlku střídal 

s přítelem Josefem Piskačem ze Starých Čívic. Úkolem obou bylo 
odpovídat na zvídavé dotazy dětí i dospělých. Ty nejmenší pak, když se 

jim podařilo nalézt žlutě označenou matičku, odměňovat včelami 
z papíru, které vyrobili žáci Základní školy Staňkova ulice. Samotným 

včelám pranic nevadilo, že byly po dva dny ve stísněném prostoru úlku, 
v němž byly za sklem dva plásty o rozměrech 39x27, 5 cm nad sebou, že 

na ně po celou dobu otevření výstavy svítilo světlo a že kolem úlku bylo 
stále rušno. Jejich sezení bylo klidné, jenom ty, které v menším, též 

zaskleném oddíle v horní části úlku, objevily medocukrové těsto a vodu, 
po celou dobu pilně, zejména těsto, odebíraly.  

Po celou sobotu vystavoval svíce ze včelího vosku pan Jan Holec 
z Choustníkova Hradiště. Každá ze svící byl originál a všechny sklidily 
obdiv díky bohaté fantazii svého tvůrce. U jeho expozice se po celý den 

střídaly děti, které si mohly samy vyrobit svíčku ze včelího vosku a to 
namáčením.  

Když jsou zmíněny svíčky ze včelího vosku, tak nelze zapomenout 
na dobrý počin přítele Vlastimila Benadika z Hrádku, který vyrobil 15 

dekorativních svíček a ty dal k dispozici s tím, že se mohou prodat a 
výtěžek dát do pokladny ZO. Svíčky našly své dočasné místo na komolém 

kuželu z krásně žlutého včelího vosku, vážícího 32 kilogramů. Tento 
exponát vystavil též přítel Vlastimil Benadik.  

Nebyla by to akce včelařů, kdyby tam nebyly vystaveny téměř 
všechny pomůcky používané při chovu včel. Ty pak ukázaly, jak se 

včelařilo v minulosti například v úlech Budečácích, či v almárkách, které 
Budečákům předcházely. Současný trend a to úly tenkostěnné, nástavkové 
tam předvedli jak profesionální výrobci, tak i náš předseda přítel Báchor. 

Na otázku zda tyto úly, vyrobené pouze z prken o síle kolem 25 mm jsou 
mezi námi stále různé a to až protichůdné názory. Mnozí pochybují o tom, 

že jsou takovéto úly pro včely a včelaře výhodnější . Výhody jsou 
v pořizovací ceně a oproti celodřevěným izolovaným nástavkům i ve 

váze. Nevýhodu pak pro některé představuje potřeba vyšších dávek cukru 
před zazimováním i menší ochrana před výraznějšími extrémy počasí, 

zejména letním přehříváním.  

Program Dnů medu je zpestřen dvěmi přednáškami. V sobotu si 

mohli zájemci vyslechnout přednášku našeho člena MUDr. Radka 
Hubače, který pojednal o vlivu medu a včelích produktů na lidský 
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organismus. A v neděli na příbuzné téma hovořila léčitelka PhDr. Iveta 
Divišová. Její přednáška měla název: „Bylinkami proti nemocem a zázrak 
jménem propolis. “        

Po oba dny a to vždy kolem poledne návštěvníků zahrál dechový 
soubor Základní umělecké školy Polabiny „Brasch Band“.  

V neděli v 15. 00 se uskutečnilo slavnostní vyhlášení výsledků 
soutěže o nejlepší med Pardubicka. Mimo soutěž se zúčastnilo i několik 

hostů a dva z nich obsadili se svými medy přední místa. Nejlepší umístění 
prvních deseti vzorků: 1. Macháček Jan ml. Host - směs, 2. Hubač Radek 

MUDr. - květový, 3. Atelšek Ivan, host - kaštan, 4. Atelšek Ivan, host – 
jedle, 5. Benadik Vlastimil – směs, 6. Báchor Evžen – květový, 7. Kraus 

Jaroslav – medovice, 8. Atelšek Ivan, host – lípa, 9. Benadik Vlastimil – 
směs, 10. Starý František – směs.  

Po vyhlášení výsledků přijal předseda přítel Evžen Báchor za 
čestného člena naší Základní organizace slovinského včelaře Ivana 

Atelšeka a poděkoval mu za jeho účinkování na našich Dnech medu. I 
tento akt odměnili přítomní potleskem.  

Přestože se přiblížil okamžik ukončení celé akci, přicházeli stále 

další návštěvníci, kteří byli jen dalším potvrzením, že nastoupená cesta 
propagace medu a celého včelaření je správná a že by v budoucnu měla 

přivést do našich řad další zájemce a to zejména z řad mladších generací.  

Krátce po 17. hodině Dny medu skončily. Nastala horečná činnost 

všech dobrovolníků, abychom do 19. 00 hodin vyklidili sál.  

 

 

Po dnech medu se sešel výbor 18. října 2004 v klubovně 

v Evropském domě. Přítomni jsou přátelé: Ing. Jiří Marhan, Ing. Josef 
Křepela, Ing. Josef Vlach, Ing. Josef Šroll, Evžen Báchor, Ing. Bohumír 

Pitthard, Ing. Stanislav Poskočil, Josef Havrda.  

Dozvuky Dnů medu 

Přítel Ing. Josef Křepela poděkoval předsedovi Evženu Báchorovi 
za úsilí, které tento věnoval organizování Dnů medu. Poděkoval také 

všem členům výboru, kteří svojí prací přispěli ke zdaru této akce.  

Přítel Báchor řekl, že by jedinec nezmohl nic, a že se akce podařila 

díky přispění širšího kolektivu, který se dobrovolně a zdarma zapojil do 
práce. Velmi dobrý ohlas mezi návštěvníky mělo požehnání praporu, 

krojů a odznaků panem kaplanem Petrem Šabakou. Z jeho slov byl patrný 
jeho kladný vztah ke včelám i k přírodě jako takové. Zřejmě se v nich 

projevilo to, že jeho matka chová také včely. Přítel Báchor zaznamenal 
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velký ohlas na naše Dny medu i ve vzdělávacím středisku v Nasavrkách, 
kde studuje včelařskou problematiku. Osvětová činnost, kterou jako 
organizace provádíme, otevírá mimo jiné i možnosti všem našim členům 

při odbytu včelích produktů. Na Dnech medu se však také vyskytly věci, 
které mu žádnou radost nedělaly. Uvedl příklad přítele Zelingera, 

prodávajícího tam svůj med, který měl v nepěkných obalech (použitá 
nevzhledná víčka) a který se tam vyjadřoval, že díky špatnému tmavému 

medu na stolech se soutěžními vzorky u něho nikdo tmavý med nekupuje. 
Dalším negativním počinem byl nápis, který přítel Hubač umístil pod 

sklenici se soutěžním vzorkem tmavého medu, a v němž upozorňoval 
návštěvníky Dnů medu v tom směru, aby tento med nejedli, že je to hnus. 

Shodou okolností to byl vzorek kaštanového medu pana Ivana Atelšeka ze 
Slovinska, který se v soutěži umístil na třetím místě. Mimochodem, 

jednalo se o jednodruhový med, který někomu chutnal někomu méně. 
Pisateli těchto řádků zachutnal tak, že si od pana Atelšeka zakoupil jeho 

dvě sklenice a to pro jeho zvláštní , trochu i nahořklou chuť i proto, že 
takový med se u nás nikde nevyskytuje. Pan Atelšek si při odjezdu 
z našeho města postěžoval primátorovi a celá věc měla nepříjemnou 

dohru pro přítele Báchora i na radnici, kde je zaměstnán. Od pana Ivana 
Atelšeka se můžeme hodně naučit, a to zejména to jak propagovat včelí 

produkty i o způsobu a úrovni jejich balení . Na připomínku, přítele 
Poskočila, že my jsme všichni proti panu Atelšekovi amatéři, uvedl přítel 

Báchor, že i pan Atelšek má včelaření jako hobby. Původně byl 
strojvedoucím, potom ředitelem banky a nyní má halu, v níž vyrábí 

medomety a kompresory.  

V další části schůze se projednávala otázka, zda jsme neměli kromě 

ochutnávky medoviny tuto i sami prodávat a zda jsme neměli vybírat 
vstupné. Přítel Báchor uvedl, že by to bylo nefér vůči prodejcům z Hradce 

a z Krkonoš, kteří naše Dny medu prodejem medoviny a ostatních 
výrobků obohacují, a které bychom mohli tímto pro příští léta odradit. 
Rovněž tak jsme nemohli vybírat vstupné, neboť naše akce byly pořádány 

v rámci městského festivalu. 

Přítel Marhan připomněl, že jsme nezisková organizace a medovinu 

bychom tedy museli prodávat bez zisku. Od Magistrátu města jsme dostali 
dotaci na režii našeho programu Dnů medu. To, že prodáme medovinu 

bez zisku našim členům, je v pořádku. Dále navrhl, aby se výplata dotací 
uskutečnila v přízemí v místnosti s pultem, aby starší členové nemuseli 

stoupat do druhého poschodí. Přítel Báchor věc projedná s vedením 
Evropského spolkového domu.  

Na nastávající členské schůzi budou vyhodnoceny Dny medu. Dále 
bude podána informace o výplatě dotací a informace, která členům 
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připomene správný postup při fumigaci. Přítel Poskočil předvede názorně 
postup léčení včelstev na úlu, který pro tento účel přiveze přítel Báchor.  

Přítel Báchor pak uvedl poznatek, z něhož lze vyčíst, zda včelstvo 

bylo vzhledem k nižší teplotě semknuto pevně v zimním chomáči, či byl 
tento chomáč rozvolněný. V prvním případě se na podložce po fumigaci 

nalézají roztoči VD pouze po obvodě včelího sezení , to jest v kruhu. 
V druhém případě jsou po celé ploše dna úlu. V souvislosti s podzimním 

přeléčením dále uvedl, že nejúčinnější je metoda s použitím aerosolového 
vyvíječe. Je to však metoda o mnoho dražší. Přesto bychom měli vyvinout 

úsilí i tuto metodu u nás zavést. Vyzval přítomné, abychom dali hlavy 
dohromady a přišli s návrhem na nějakou činnost, na níž bychom mohli 

dostat dotaci.  

Malý Den medu v Opatovicích n. Labem 

Přítel Pitthard informoval výbor o přednášce o včelách, kterou 

zorganizoval v Opatovicích pro děti i pro dospělé a top následujícího dne 
po našich Dnech medu. Přednáška zpestřená ukázkou živých včel 
v proskleném úlku pisatele těchto řádků měla kladný ohlas . Byla doplněna 

praktickými ukázkami včelího díla a včelařských potřeb jakož i několika 
skleničkami medu, který mohli přítomní i ochutnat. Je to podle jeho 

názoru nejlepší způsob, jak naši činnost presentovat a jak získávat do 
našich řad zejména mladé lidi. Je potěšitelné, že se i mimo samotné 

Pardubice najdou lidé, kteří věnují úsilí a čas přiblížit svým 
spoluobčanům a hlavně mladším generacím život včel. V příštím roce 

v květnu nebo v červnu má v úmyslu tuto akci zopakovat a to přímo u 
něho na včelíně, kde by předvedl vytáčení medu.  

Přítel Báchor požádal přítele Vlacha o seznam včelařů a stanovišť 
jejich včelstev. Ten přislíbil jeho vyhotovení po ověření , které uskuteční 

při výplatě státních dotací.  

Předběžně byl stanoven datum konání naší VČS a to na sobotu 15. 
ledna 2005. Dále bylo jednáno o využití nástěnek, které pro Dny medu 

vyhotovil přítel Vlach. Nástěnky budou po Novém roce umístěny ve 
vzdělávacím středisku v Nasavrkách.  

Přítel Marhan tlumočil nabídku truhláře přítele Václava Bureše, 
který chce naší ZO poskytnout finanční prostředky, které vydělá na rámec 

povolené částky při jeho pracovní činnosti jako nastávajícího důchodce.  

Na závěr navrhl jednatel přítel Vlach, abychom si zřídili 

internetovou stránku, kde bychom mohli presentovat naši ZO i naše Dny 
medu fotografiemi, které má k dispozici. Dále navrhl, abychom na 

listopadovou schůzi pozvali písemně úsekové důvěrníky. Na závěr navrhl 
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požádat členy, aby sbírali propolis, který by on prodal a za utržené peníze 
by vykoupil vosk na výrobu svíček na příštích Dnech medu.  

V 19. 00 hodin přítel Báchor výborovou schůzi ukončil.  

 

Hodnocení Dnů medu, další vize přítele Báchora, nedobrá 

situace a. s. VČELY PŘEDBOJ, aktivita přítele Pittharda v 

Opatovicích 

Členská schůze, která se konala 21. 10. 2004 v kavárně EVROPA 

na programu: hodnocení letošních Dnů medu, léčení včelstev fumigací, 
dotace a diskuse s případnými náměty na zlepšení organizace příštích Dnů 

medu. Přítel Ing. Josef Křepela poděkoval příteli Evženu Báchorovi a 
Josefu Vlachovi za úsilí, které tito věnovali zajištění Dnů medu a 

následně všem, kteří při jejich zajištění přiložili ruku k dílu. O letošní Dny 
medu byl zvýšený zájem veřejnosti i okolních ZO ČSV.  

Přítel Báchor ve svém vystoupení uvedl, že Dny medu, na kterých 

jsme představili prapor, kroje a odznaky jsou za námi. Vyvolaly ohlas 
v celé republice i tím, že byly presentovány rozhlasem, televizí i denním 

tiskem. Dále řekl, že ani on ani přítel Vlach by nebyli schopni sami celou 
věc zvládnout, kdyby nebylo všech, kteří nezištně pomohli. Opakovaná 

návštěva slovinského včelaře nám ukázala, o co jsou slovinští včelaři před 
námi. Viděli jsme, jak se má med a ostatní produkty balit, nabízet i 

prodávat. Na druhé straně jsme viděli, jak tam někteří naši včelaři 
prodávali med v usmolených sklenicích s rezavými víčky, a kteří si 

stěžovali, že nemohou med prodat, protože se v soutěži objevil údajně 
nekvalitní med. Vše co děláme, děláme pro sebe a je jedno, jestli je to 

včelař z Pardubic nebo odjinud. Potom řekl, že máme ještě materiál asi 
tak na 30 krojů a připomenul, že na listopadové schůzi si mohou zájemci 
nechat od švadlenky vzít míry. Dále uvedl, že jednal s panem primátorem 

o tom, že bychom mohli příští rok jet i do ciziny, kde bychom 
presentovali naše město i včelaření.  

Připomněl představu vytvoření včelařského domu s  medárnou, kde 
bychom, si sami upravovali med, a kde bychom přestali být závislí na 

takových jako je například pan Špaček, který od nás kupuje med za 25,-
Kč a do Německa ho vyváží za několik Euro. Pokud se nám podaří se 

takto osamostatnit, budeme mít mnohem lepší podmínky odbytu medu.  

 V další části svého vystoupení přítel Báchor ještě uvedl, že na 

lednové Výroční členské schůzi bude zvolen nový výbor a že doufá, že 
tento bude v nastoupené cestě pokračovat. Ke svému umístění v soutěži o 

nejlepší med řekl, že měl sice z 3. místa radost ale neměli bychom na 
pořadí klást tak velký důraz, neboť nám jde o to, abychom vešli více do 

povědomí a též abychom se stále učili, jak péči o med vylepšovat.  
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Potom informoval o dalším nebezpečí , které hrozí evropskému 
včelaření, a to v podobě malého brouka, který naklade do včelstva vajíčka 
z nich vylíhnuvší se larvy sežerou vše, co v úlu k sežrání je. Brouk sám 

však žije mimo úly v zemi a těžko se proti němu zasahuje.  

K situaci v naši akciové společnosti VČELA PŘEDBOJ uvedl, že 

je tato katastrofální. Ve zprávě o stavu a. s. je uvedeno, že byla utlumena 
výroba a administrativní činnost, že však a. s. nezaniká, pouze přerušuje 

svoji činnost. Vypořádání za vykoupený med nabízí buď výměnou za 
medovinu, nebo za balený med. Důvodem tohoto stavu je to, že se 

nepodařilo zefektivnit činnost a nekalá konkurence spočívající v míchání 
medu s jinými, levnými produkty i dovoz nekvalitního levného medu 

z Číny.  
Na závěr vyzval nezbavovat se medu za 20,- – 30,-Kč, příští rok jej 

prodáme.  

Přítel Vlach poděkoval všem, kteří na Dnech medu pomohli. Uvedl 

dále, že zbylo kolem 8 kg vosku. Zmínil možnost prodeje propolisu a za 
utržené peníze nakoupit vosk. V souvislosti s výrobou svíček samotnými 
dětmi požádal, zda by se nenašel někdo, kdo by si tuto výrobu vzal na 

starost po oba příští dny medu.  

Přítel Marhan uvedl, že se jeho pěti vnoučatům na Dnech medu 

nejvíce líbila ukázka živých včel, výroba svíček a perníčky. Řekl, že 
zejména v sobotu na Dny medu přišlo tolik lidí, že tam někdy nebylo 

k hnutí. Dále uvedl, že měření obsahu vody, které prováděl při soutěži je 
objektivní kritérium a že máme med z tohoto pohledu velmi kvalitní. 

Většina vzorků byla v rozmezí 15 až 20%. Dva vzorky měly 14, 5 % a jen 
3 vzorky měly přes 20%.  

K a. s. VČELA PŘEDBOJ přítel Marhan řekl, že už na Valné 
hromadě, které se zúčastnil, se prokázalo, že nejsou poctiví. Už tam bylo 

zřejmé, že když předseda zvedl tabulku s 57% hlasů, že žádný návrh 
nemohl projít. Z jejich dopisu, s nímž nás seznámil předseda, není zřejmé, 
jak se vypořádají s těmi, co si koupili akcie – jsou to lumpové. Na konec 

svého vystoupení informoval o způsobu a místě výplaty dotací s tím, že 
začne s výplatou již v 15. 30 hodin a o tom, že v letošním roce byl 

zastaven klesající trend počtu včelstev v naší ZO. Letos máme o 205 
včelstev více, což činí nárůst o 5 %.  

Přítel Báchor řekl, že se náš okres rozpadl na 3 části: Pardubicko , 
Přeloučsko a Holicko. Hranice nových částí nejsou shodné s dosavadními 

hranicemi. O tom, které hranice budou platit, by měl rozhodnout OV 
ČSV.  

Dále doporučil uschovat doklad o převzetí dotace, kterým se prokážeme 
při přiznávání daní. Příjem do 10. 000,-Kč se nezdaňuje.  
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Přítel Poskočil názorně předvedl na úlu přítele Báchora, jak správně 
provést fumigaci. Jako hlavní podmínku účinnosti je teplota nad 10°C. 
V případě že se fumiguje za nižší teploty, je účinek jen po povrchu 

včelího chomáče. Připomněl nutnost očištění podložek v prosinci, aby se 
do vyšetřované měli nedostali zbytečně roztoči spadlí po fumigaci. 

Nakonec poděkoval příteli Evženu Báchorovi s  tím, že by bez něho Dny 
medu nebyly.  

Přítel Křepela uvedl, že je nutno i po fumigaci očistit podložky, 
neboť roztoči jsou pouze omámeni a v případě, že na podložce zůstanou, 

se mohou zase na včely přichytávat. Připomněl též předběžné datum, kdy 
se bude konat Výroční členská schůze a to 15. 1. 2005 a vyzval zájemce o 

práci ve výboru, ať se přihlásí, nebo ať doporučí někoho vhodného.  

Přítel Jiří Vojtěch připomněl jeden názor z internetu a to že včelaři, 

kteří se nestarají o inzerci a propagaci budou v budoucnu pouhými 
dělníky, kteří budou dodávat med jako polotovar. K situaci v a. s. Včela 

Předboj uvedl, že tato nabízí halu k filmování a administrativní prostory 
pro komerční účely. Dále doporučil obrátit se na ÚV ČSV aby tento 
vyvinul tlak, aby došlo k vyrovnání s drobnými akcionáři – dr. Peroutka 

je předsedou představenstva a. s. Včela Předboj.  

Přítel Bohumír Pitthard seznámil přítomné s akcí, kterou v rámci 

přírodovědné osvěty uspořádali v Opatovicích n. Labem. Přednášky se 
zúčastnily jak děti, tak i dospělí a měla u nich velmi kladný ohlas . 

Poděkoval přátelům Hubačovi a Havrdovi, kteří k úspěchu přispěli. 
Doporučil takové akce dělat všude tam, kde je nějaký vztah ke škole. Je to 

hlavně dobrá investice do budoucnosti.  

V 17. 45 hodin přítel Křepela členskou schůzi ukončil.  

 

Po členské schůzi se krátce sešel výbor ZO: 

Přítel Báchor prošel zápisy z posledních let a z nich zjistil, že 
několikrát žádal přítele jednatele Vlacha o zmapování stanovišť i členské 

základny, což se doposud nestalo. Musíme také zaktivizovat důvěrnickou 
síť.  

Přítel Poskočil připomněl, že problém stanovišť i členské základny 
je variabilní a nemůže být tedy nikdy perfektní , základ bychom však měli 

mít.  

Přítel Báchor: na listopadovou schůzi pozveme písemně důvěrníky, 

před tím však na výboru připravíme, co vše budeme od nich chtít.  
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Dne 8. 11. 2004 se v klubovně v Evropském domě schází výbor.  

Přítomni jsou přátelé: Ing. Josef Křepela, Ing. Jiří Marhan, Ing. 

Bohumír Pitthard, Ing. Josef Vlach, Oldřich Kimler, Zdeněk Matoušek, 
Evžen Báchor, Ing. Josef Šroll, Josef Havrda.  

 

V 17. 10 hodin zahájil předseda přítel Evžen Báchor schůzi. 

V úvodu oznámil přítel pokladník Marhan, že doposud na náš účet 
nepřišly peníze na dotace. Při jednání s pracovníky ÚV ČSV mu tito 

sdělili, že ve středu 10. 11. 2004 mu oznámí, zda byly tyto z Prahy 
odeslány. Pokud se tak stane, obdržíme je do jednoho týdne až deseti dnů. 

Na základě této skutečnosti výbor rozhodl, že na nastávající členské 
schůzi oznámíme členům, že se výplata dotací uskuteční ve čtvrtek 25. 

11. 2004.  

Poté si vzal slovo přítel Báchor. Nejprve přečetl dopis, který nám 

zaslalo vedení Evropského domu, v němž nás žádá o opětné proškolení ve 
věci režimu provozu Evropského domu, aby nedocházelo ke zbytečným 
výjezdům Městské policie. Kdo bude přistižen, že způsobil poplach, bude 

mu výjezd předepsán k náhradě. Nám není známo, že by poplach způsobil 
některý z našich členů. Dále sdělil, že o místě konání naší VČS ještě není 

rozhodnuto. Ta se uskuteční buď ve druhé divadelní scéně v Hronovické 
ulici, nebo v Kulturním domě na Dubině, neboť hudební sál na radnici je 

v rekonstrukci.  

V další části schůze se projednával obsah oběžníku. Byly 

dohodnuty termíny členských schůzí a stanoven termín výdeje léčiv, který 
se uskuteční ve středu 29. 6. 2004.  

Přítel Báchor přečetl osobní dopis, který nám zaslal náměstek 
primátora pan Razskazov. V něm nám děkuje za spolupráci při 

zajišťování Městského festivalu a to našimi úspěšnými Dny medu.  

Na ÚV ČSV musíme do 30. 11. 2004 zaslat sumární přehled o 
poskytnutých dotacích v roce 2004.  

Dále přítel Báchor uvedl několik skutečností, která stáhl 
z internetu. Prvním byl nekrolog na nedávno zesnulého PhDr. Zdeňka 

Matějčka, CSc., který tam uvedla organizace ČSV Doksech, jejímž 
členem zesnulý byl. Profesor Matějček byl znám jako velký pedagog a 

velký znalec dětských duší a byl ctěn jak našimi, tak i zahraničními 
pedagogy a psychology. Včelařil v severních Čechách a podle přátel ze 

ZO ČSDV Doksy byly včely jeho miláčky, k nimž přistupoval stejně 
nenásilně jako k dětem. K jeho osobě ještě nutno připomenout, že 

pocházel z Kladrub nad Labem. Na informaci o tom, že v Oblastním 
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muzeu v Chrudimi je včelařská výstava reagoval přítel Marhan, který tuto 
výstavu navštívil, připomínkou, že tam je pouze dosti materiálů k 140. 
výročí trvání chrudimské včelařské organizace.  

Jak je to s daněmi ze včelaření 

Přítel Báchor zmínil povinnost zdanit příjem ze včel. Obecně lze 
říci, že od daně jsou osvobozeni chovatelé včel, pokud nemají více jak 40 

včelstev a pokud jejich příjem včetně příjmu z dotací nepřesáhl 20. 000,-
Kč.  

Přítel pokladník byl na Finančním úřadu, kde si ověřoval informaci, 
které se mu tam dostalo v únoru letošního roku a to, že spadáme do 

kategorie, která je osvobozena od daně z odměn, které jsou vypláceny 
funkcionářům. Tentokrát se mu dostalo striktní odpovědi v tom směru, že 

daň z odměn funkcionářům ve výši 15% zaplatit musíme.  

Potom výbor projednal náhradní program nastávající členské 

schůze (kdy se původně měly vyplácet dotace).  

Přítel jednatel Vlach sdělil, že vytvořil seznam stanovišť a že učinil 
menší změny v důvěrnické síti. Na to přítel Báchor uvedl, že porovná 

seznamy důvěrníků vypracované jím a přítelem Vlachem. Dále znovu 
připomněl potřebu ve spolupráci s OV ČSV a okolními ZO našeho okresu 

upřesnit územní celky jednotlivých ZO.  

Výbor se dohodl na setkání před VČS a to 5. 1. 2005 v 17. 00 hod. 

Dále jednal o plánu činnosti na rok 2005. Schválil uspořádání zájezdu 
s největší pravděpodobností na Litoměřicko. Od srpna pak začneme 

připravovat Dny medu.  

Přítel Marhan pak připomněl nesrovnalosti v zasílání hlášení 

stanovišť. Podle instrukcí by formulář hlášení měli posílat jen 
neregistrovaní (v registru Svazu chovatelů) včelaři.  

Přítel Šroll nanesl otázku, zda již máme webovou stránku. Na to 
přítel Báchor sdělil, že teď záleží na tom, do kdy dokáže svému synovi 
dodat potřebné údaje, aby je tento mohl vytvořit.  

V 18. 00 výborová schůze byla ukončena.  

 

 

K této výborové schůzi je dlužno dodat, že na ní začalo jaksi jiskřit 

mezi našimi funkcionáři a to předsedou Evženem Báchorem a jednatelem 
Josefem Vlachem. Příčinou bylo sdělení přítele Vlacha, že vypracoval 

seznam stanovišť a že někde změnil důvěrníky. To, že změnil někde 
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důvěrníky, se nelíbilo předsedovi, který v červnu důvěrníky obeslal 
s přehledem, které obce každému důvěrníkovi budou patřit.  

Protože však oběma jde o to, aby se věci pohnuly dopředu, byl 

závěr tohoto jiskření již klidný a to, že porovnají oba seznamy a 
dohodnou se na řešení vzniklého problému.  

 

 Členové se sešli dne 11. listopadu 2004 v kavárně EVROPA, kde 

je čekala informace o tom, že dnes nebude výplata dotací s tím, že bližší 
informace podá přítel pokladník.  

Přítel Jiří Marhan vysvětlil situaci: včera obdržel z ústředí 
oznámení, že došlo ke zdržení odeslání peněz z Prahy a že v nejbližších 

dnech nám oznámí, že byly peníze odeslány. Z toho důvodu výbor dohodl 
čtvrtek 25. listopadu, kdy výplatu provedeme. Vyplácet se nebude 

původně avizovaných 150,-Kč, nýbrž 144,-Kč na včelstvo.  

Přítel Báchor dále sdělil, že Výroční členská schůze se bude konat 

v sobotu 15. ledna 2005. Místo konání bude oznámeno v oběžníku, který 
bude předáván každému členovi 25. 11. 2004. Dále předal příteli Janu 
Novákovi osvědčení o účasti v soutěži o nejlepší med a malý dárek – 

hrneček za 9. místo v této soutěži. Následovně přečetl děkovný dopis, 
který nám přešel z Magistrátu města Pardubic.  

Povstáním byla uctěna památka přítele Jaroslava Kožíška ze 
Sakařovy ulice 1365, který zemřel 5. listopadu 2004. Na to přečetl přítel 

Báchor nekrolog profesora Zdeňka Matějíčka, rodáka z Kladrub nad 
Labem, známého dětského psychiatra, který na internetu uvedla ZO ČSV 

Doksy, v jejímž obvodu profesor Matějíček včelařil a kam si jezdil 
odpočinout.  

Přítel Báchor připomněl, že v Chrudimi bude ještě tři dny otevřena 
včelařská výstava s dokumenty popisujícími historii tamní včelařské 

organizace, která letos slaví 140. výročí od svého založení.  

Konstatoval, že k dnešnímu datu máme včely přeléčené 
fumigacemi, a že příští měsíc musíme očistit podložky a to měsíc před 

odběrem měli. V malé míře se stále vyskytují včelaři, kteří odevzdávají 
k vyšetření nesprávně odebrané vzorky, v nichž jsou včely a jiné příměsi. 

Odebranou měl je potřeba usušit a nasypat do kelímku od jogurtu a ten 
uzavřít látkou a řádně jej označit jménem a adresou včelaře. Měl bude 

možno odevzdat buď na VČS, nebo poslední lednovou středu v naší 
klubovně.  

Při užívání naší klubovny v Evropském domě musíme dodržovat 
dobu kdy Evropský dům je přístupný a to v pracovní dny od 08. 00 do 19. 

00 a v sobotu od 08. 00 do 12. 00 hodin. V závěru svého vystoupení 
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oznámil, že důvěrníci dostanou od výboru dopis , v němž bude konkrétní 
rozpis členů jejich úseků, včetně jejich adres a stanovišť včelstev.  

Jednatel přítel Josef Vlach opět požádal přítomné, zda by si někdo 

na příštích Dnech medu nevzal na starost výrobu voskových svíček 
v neděli, kdy tam již voskař nebude. Znovu také požádal abychom 

seškrabovali propolis, který by on prodal a nakoupil vosk. .  

Přítel Radek Hubač sdělil, že se v sobotu bude konat aktiv 

včelařských učitelů. Příští týden by měla proběhnout velká debata o a. s. 
VČELA PŘEDBOJ. Zdůraznil potřebu dodržovat metodiku léčení , a to i u 

gabonových pásků, ty by v žádném případě neměly zůstávat ve včelstvech 
déle než 1 měsíc. Jinak vzniká nebezpečí, že se vytvoří u roztočů 

rezistence. Nové nebezpečí pro naše včelstva je v malém broučku 
Tumida. Je už v Evropě a to v Portugalsku, kam byl zavlečen nelegálním 

dovozem.  

Přítel Báchor pak v 17. 45 hodin členskou schůzi ukončil 

s omluvou, že na dnešní schůzi nebyl připraven lepší program, neboť jsme 
předpokládali výplatu dotací.  

 

 

V pátek 19. listopadu 2004 se přehnal nad naší republikou silný 

vichr, který byl meteorology označen jako uragán, který natropil velké 
škody na celém území republiky. Nejhůře dopadl Severomoravský kraj. 

Živel si však svoji sílu šetřil a v plné síle udeřil na Slovensku, kde 
způsobil nevídanou katastrofu zejména ve Vysokých Tatrách, kde mu 

padlo za oběť tři čtvrtiny lesních porostů, čímž se Tatry změnily k 
nepoznání. Neušetřil ani Horehroní a Oravu. V Tatrách se budou následky 

odstraňovat několik let.  

O tom, že i zde měl živel velkou sílu, svědčí příhoda, která se stala 

pisateli těchto řádků. Ten se nalézal na stanovišti svých včeliček. Před 
vichrem se ukryl do včelínku, kde přečkal největší nápor větru a deště. 
Asi po půl hodině, když vichr trochu polevil zjistil, že jeden o samotě 

stojící úl leží rozházený na čerstvě zrytém záhonu, všechny tři nástavky, 
víko i dno byly od sebe odděleny. Každá včelka, která z úlu vylétla, byla 

ihned silným větrem odváta do neznáma. V té době ještě trochu pršelo a 
byly 3°C. S úlem se nedalo dělat nic jiného, než ho znovu složit, bez 

ohledu na to jak vypadá situace uvnitř nástavků. Každá manipulace by jen 
zvyšovala ztrátu včel způsobovanou silným studeným větrem. Srovnat 

plásty se mu podařilo až za několik dnů. Teď mu nezbývá než čekat, jak 
to s nimi dopadne.  
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Mnohem lepší zprávu zapisuji dne 22. listopadu 2004, kdy do 
našich domácností přišlo 12. číslo letošního Včelařství, v němž je 
věnován velký prostor naší Základní organizaci. Už přes celou titulní 

stranu je fotografie ze Dnů medu, na níž náš předseda přítel Evžen Báchor 
hrdě třímá rozvinutý prapor s nápisem VČELAŘI PARDUBICE, pod 

nímž je včela na plástu a znak města Pardubic. 

Snímkem na titulní straně však zdaleka presentace naší ZO 

v časopise Včelařství nekončí. Naopak uvnitř časopisu jsou strany 316 a 
317 a na nich celkem sedm snímků pořízených na Dnech medu. 

Dvoustraně vévodí nadpis: PARDUBIČTÍ SI OBLÉKLI KROJ A 
ROZVINULI PRAPOR SVÉ ZO Na prvním snímku je nastoupený výbor 

v krojích na pódiu a je na něm glosa: „Možná je to republikový unikát“. 
Na dalších snímcích jsou pak záběry související s žehnáním praporu, 

krojů a odznaků a portréty předsedy v jeho obligátní bílé čapce a jeho 
manželky Evy. Mimo redakční části, v níž je popsána stručně situace, za 

níž se rodily tyto události a kde je též zmíněna i podpora ze strany 
Magistrátu města Pardubic, které se nám dostává, tam jsou záznamy 
rozhovorů s panem kaplanem Petrem Šabakou a s manželkou předsedy 

Evou Báchorovou.  

Co dodat, snad jen to, že se pomalu ale jistě začíná naplňovat vize 

našeho předsedy a to, že se naše spolková činnost, směřující 
k vypěstování hrdosti na příslušnost k velké včelařské rodině, pomalu ale 

jistě stává skutkem. .  

Výplata dotací  

Ve čtvrtek 25. listopadu 2004 se v přízemí Evropského domu konečně 

vyplácí dotace. Vyplácí se 144 Kč na včelstvo, členové při tom platí 
členský příspěvek ve výši 150,-Kč, za tuto částku budou dostávat celý rok 

měsíčník Včelařství. Dále platí z každého včelstva 16,-Kč Českému svazu 
včelařů (část z tohoto příspěvku přijde do Svépomocného fondu ČSV a 
část na pojištění včelařské činnosti), 8,-Kč Základní organizaci ČSV a 8,-

Kč za léčiva v roce 2004.  

Přítele Báchora zastoupila jeho manželka, která při této příležitosti 

těm, kdo neměli do této doby náš odznak, tento nabízela. Přítel Pitthard 
zase zájemcům prodával medovinu.  

 

Závěr 

Co dodat na závěr roku 2004 než to, že to byl rok, v němž se dařilo 

včelám i nám včelařům, což se projevilo zejména v pěkném medném 
výnosu i ve stoupající aktivitě našeho spolkového života. To velmi pěkně 

vystihuje i šéfredaktor kde našim jubilejním pátým Dnům medu, které se 
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opět konaly v rámci Městského časopisu Včelařství v posledním, to je 
dvanáctém letošním jeho čísle, festivalu Pardubic, věnoval dvoustranu. 
Navíc na titulní straně téhož je náš předsedal přítel Evžen Báchor, 

třímající náš prapor, první to prapor Základní organizace českého svazu 
včelařů v naší republice. Že jej drží právě přítel Báchor je přímo 

symbolické, neboť on to je, kdo se o to, že dnes máme prapor, kroje i 
odznaky, zasloužil. Za to i za celkové zvýšení úrovně našeho spolkového 

života zaslouží naše poděkování.  

Katastrofická tečka za rokem 2004 

Poslední den roku 2004 usedám k zaznamenávání událostí.  

Tentokrát to není událost včelařská, přesto pokládám za nutné se o 
ní zmínit, neboť jde o přírodní katastrofu ohromných rozměrů. V neděli 

26. prosince došlo k silnému zemětřesení v moři poblíž Indonéské 
Sumatry. Bylo to jedno z nejsilnějších zemětřesení, jaké kdy bylo na Zemi 

zaregistrováno. To vyvolalo vlnu zvanou tsunami, která se ohromnou 
rychlostí rozšířila po okolí a kde narazila na pevninu, tam působila zkázu 
všeho živého i neživého. Srí Lanka, Thajsko, Indonésie, Indie a celá řada 

dalších zemí a ostrovů byly zasaženy nejvíce a k dnešnímu dni se počet 
obětí pohybuje kolem 125 tisíc a stále stoupá… Příroda nám opět ukázala 

(pokolikáté už?), jakou má sílu a přinutila mnoho lidí k zamyšlení o 
pokoře, se kterou bychom ve vztahu k ní měli žít.  

 

ROK 2004 ....................................................................................................1 

První schůzka výboru.............................................................................1 

Vzorky měli poprvé na vyšetření do Dolu ...............................................2 

Náhrada za obnovená včelstva................................................................2 

96. VÝROČNÍ ČLENSKÁ SCHŮZE.........................................................3 

Projev předsedy .....................................................................................3 

Naše finance ..........................................................................................4 

Příjem ...................................................................................................5 

Stav členské základny ............................................................................7 



 56 

Rozdělení včelařů podle počtu včelstev: 
Včelstev 1994 2003 Porovnání 
 včelařů včelstev včelařů včelstev včelařů včelstev 

1 až 5 72 241 64 212 -8 -29 

6 až 10 57 398 43 324 -14 -74 

11 až 15 25 330 18 232 -7 -98 

16 až 30 26 591 18 383 -8 -208 

31 až 100 8 355 14 700 +6 +345 

101 až 150 5 643 2 223 -3 -420 

Více než 150 - - - - - - 

Celkem 193 2 558 159 2 074 -34 -484 

 

 .............................................................................................................8 

Zpráva hospodáře ..................................................................................9 

Nákazová situace v roce 2003 ..............................................................10 

Přítel Bedřich Centner..........................................................................11 

Přítel Miroslav Piskač ..........................................................................11 

Změna našeho zástupce v OV ČSV je jím Dr. Radek Hubač ..................13 

Hledáme menší místnost pro klubovnu, informace ze semináře 
v Nasavrkách, otázka naší knihovny .....................................................14 

Výsledky vyšetření zimní měli .............................................................15 

Přednáška přítele Petra Vydry z Brna: průřez celým včelařským rokem .15 

Přeléčení včelstev, incident včelařů v Hradci, zájezd do Nasavrk, léčení 
v roce 2004 beze změn, pracuje se na odznacích a praporu ZO ..............20 

Krajský veterinář mezi námi.................................................................22 

Druhé setkání u kočovných vozů přítele Evžena Báchor ........................24 

Vstupujeme do Evropské unie ..............................................................26 

Vše kvete jako o závod ........................................................................26 

Stěhujeme klubovnu, vize předsedy Evžena Báchora.............................26 

Dopis předsedy důvěrníkům .................................................................27 

Mimořádný výbor, rozhodnutí o krojích, praporu a odznacích ...............27 

Už máme vlastní prapor, na ostatním se pracuje máme novou klubovnu, 
mor na Přeloučsku pouze v měli, klinicky se neprojevil .........................29 

Klubovnu máme jistou, na praporu se pracuje .......................................29 

Předvedení kroje mělo úspěch ..............................................................31 
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Pan Josef Hrstka hostem na členské schůzi ...........................................32 

Hranice území naší základní organizace, rozdělení úkolů na Dny medu  .33 

Přebírání žádostí o dotace, příprava Dnů medu - upřesnění úkolů...........34 

Přebíráme kroje ...................................................................................36 

V. ročník Dnů medu, ...............................................................................36 

Dozvuky Dnů medu .............................................................................44 

Malý Den medu v Opatovicích n. Labem ..............................................46 

Hodnocení Dnů medu, další vize přítele Báchora, nedobrá situace a. s. 
VČELY PŘEDBOJ, aktivita přítele Pittharda v Opatovicích..................47 

Po členské schůzi se krátce sešel výbor ZO: ..........................................49 

Jak je to s daněmi ze včelaření..............................................................51 
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